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روزنامه صبح ایران

از کنفرانس هایی با توهم صلح تا تحرکاتی با توهم عدل 

توطئه های ناتمام علیه ایران، از ورشو تا خاش 

بهزاد نبوی :

جدایی اصلاح طلبان از 
دولت گل به خودی است

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران:

مسئولان مردم را در برابر معضلات تنها نگذارند

خبرِ خوش به دارندگان سهام عدالت

وزیر راه و شهرسازی در ستاد بازآفرینی پایداری شهری قم:

قم باید به نگین معماری 
اسلامی، ایرانی تبدیل شود
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بهزاد نبوی این روزها بیش از هر زمان دیگری دغدغه 
روشنگری دارد. وی در مرور تاریخ 40 سال گذشته از 
روزهای تلخ شکنجه در رژیم پهلوی تا دلایل وقوع انقلاب 
سخن می گوید. در واکاوی شرایط این روزهای کشور 
سناریوهایی از جنس جدایی دولت و اصلاح طلبان را 
اشتباه می داند و معتقد است به جای متهم کردن یکدیگر 

باید در پی راهکار بود. نیم قرن فعالیت سیاسی که یک 
دهه آن در زندان گذشت حتی بهانه ای نشد تا نبوی 
دست از اصلاحات بکشد و برخی تندروی های این روزها 
را موجه تحلیل کند. گفت و گو با او که هنوز انفرادی های 
زندان اوین را سخت ترین بخش سال های فعالیت خود 

می داند در آغاز دهه پنجم انقلاب می تواند...

* حاشیه نشینی و بافت های ناکارآمد زیبنده قم نیست
* ضرورت تعیین تکلیف راه آهن درون  شهری قم

* تکمیل طرح قطار قم - تهران - اصفهان اولویت دولت  

وزیر دفاع و پشتیبانی نیرو های مسلح گفت: انتقام خون پاک 
شهدای سرافراز پاسدار انقلاب اسلامی به سخت ترین شکل گرفته 
خواهد شد. امیر سرتیپ حاتمی با عرض تبریک و تسلیت شهادت 
جمعی از نیرو های جان برکف سپاه پاسداران انقلاب اسلامی که در 
اقدام مذبوحانه گروهک تروریستی در سیستان و بلوچستان که در 
عملیاتی انتحاری اتوبوس حامل رزمندگان سپاه اسلام را منفجر و 

باعث به شهادت رسیدن و مجروح شدن تعدادی از...

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی شهادت جمعی از پاسداران 
انقلاب اسلامی در حادثه تروریستی سیستان و بلوچستان را تسلیت 
گفتند و خطاب به دستگاه های مسئول تاکید کردند با تمرکز بر این 
جنایت که ارتباط عاملان آن با سازمان های جاسوسی برخی کشورها 

مسلّم است، موضوع را با جدیت دنبال کنند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن 

پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است...

وزیر دفاع در پی حمله تروریستی به اتوبوس حامل رزمندگان سپاه:

نیرو های مسلح انتقام سختی 
از تروریست ها می گیرند 

پیام رهبر انقلاب در پی اقدام تروریستی سیستان  و بلوچستان: 

دستگاه های مسئول بر این جنایت 
تمرکز و موضوع را با جدیت دنبال کنند
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

روحانی در اجلاس سه جانبه روسای جمهور ایران، روسیه و ترکیه: 

هیچ جا برای تروریست ها نباید امن باشد 

یکی از مراجع تقلید شیعیان بر لزوم تسریع در روند احداث فرودگاه قم تأکید کرد و گفت: قم 
موقعیت ویژه ای به لحاظ مذهبی، فرهنگی و دینی دارد و سالانه میلیون ها نفر از داخل و خارج 
به این شهر سفر می کنند.آیت الله ناصر مکارم شیرازی در دیدار وزیر راه و شهرسازی، مسکن 
را یکی از مهم ترین نیازهای مردم در کشور دانست و گفت: هرچه در این زمینه کمک و سرمایه 
گذاری شود بجاست.وی بر لزوم توجه به جنبه های دینی در ساخت و سازها تأکید کرد و گفت: 
متأسفانه در برخی ساخت و سازها به زیرساخت های معنوی و دینی توجه نشده است، هزاران 
واحد مسکونی در یک محل ساخته می شود اما متأسفانه به اندازه کافی مسجد و اماکن دینی 
و فرهنگی احداث نشده است. استاد برجسته حوزه، سرمایه گذاری در این زمینه را به دست 

اندرکاران وزارت راه و شهرسازی توصیه کرد و اظهار داشت: ساخت و سازها باید...

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد

لزوم تسریع در 
احداث فرودگاه قم

همراه با تجلیل از نمونه های بخش کشاورزی استان قم صورت گرفت

 افتتاح 32 پروژه 
بخش کشاورزی در استان قم

8

1

همزمان باایام جشن چهل سالگی انقلاب اسلامی 
32 طرح در بخش های بهبود تولیدات دامی، مدیریت 
آب وخاک، بهبود تولیدات گیاهی، شیلات و امور آبزیان 
و صنایع تبدیلی و غذایی با اعتبار یک هزار و 210 میلیارد 
ریال و با اشتغالزایی 471 تَن، همراه با آیین بیست و 
ازنمونه های بخش  هشتمین دوره معرفی و تجلیل 
کشاورزی استان قم   پیش از ظهرروز چهارشنبه طی 
آیینی با حضور مسئولان استانی و ملی در سالن همایش 

های شهرداری قم به بهره برداری رسید.

استاندار قم  تاکید کرد
لزوم تکمیل زنجیره تولید 

در بخش دام پروری استان قم
استاندار قم  با اعلام انتقال دام 26 استان کشور به 
قم تأکید کرد: حمایت از بخش دام پروری استان یکی از 
برنامه های مهم استان در سال آینده خواهد بود تا زنجیره 

تولید با تکمیل صنایع تکمیلی و تولیدی آن کامل شود.

بهرام سرمست ا اشاره به حضور پرشور ملت ایران 
در راهپیمایی 22 بهمن اظهار داشت: از حضور میلیونی 
مردم قم در راهپیمایی 22 بهمن کمال تشکر را دارم.

وی با تأکید بر رعایت منافع کشاورزان در تصمیمات و 
مصوبات استانی افزود: رفع مشکلات کشاورزان در عرضه 
محصولات خود به بازار مصرف در اولویت کارگروه های 
قرارگرفته و کشاورزان با ارائه طرح های پیشنهادی خود به 
میدان عمل وارد شوند..استاندار قم با بیان مشکلات پیش 
روی کشاورزان هنگام ورود محصولات تولیدی آن ها به 
بازار گفت: باید اقدامات لازم برای از بین رفتن  واسطه ها 
و دلالان در محصولات کشاورزی را استان انجام داده و 
استانداری قم آماده هرگونه همکاری با کشاورزان استان 
را دارد.وی لازمه حل مشکلات کشاورزان را ورود سیستم 
قانون گذاری و اجرایی کشور به این عرصه دانست و تصریح 
کرد: برای جلوگیری از متضرر شدن کشاورزان باید همه 

مدیران با همکاری نمایندگان استان به بررسی مشکلات 
کشاورزان پرداخته و سیاست های جدیدی را اتخاذ کنند.

سرمست با تقدیر از بازگشت قشر تحصیل کرده به 
روستاها و کشاورزی خاطرنشان کرد: استان قم دارای 
ظرفیت های خوبی در حوزه کشاورزی و دام طیور بوده 
که باید جوانان با نگاه تخصصی تری به این حوزه ورود کرده 
و بخش های دولتی نیز از آن ها حمایت های لازم را داشته 

باشند.
وی با اعلام انتقال دام 26 استان کشور به قم تأکید 
کرد: حمایت از بخش دام پروری استان یکی از برنامه های 
مهم استان در سال آینده خواهد بود تا زنجیره تولید با 

تکمیل صنایع تکمیلی و تولیدی آن کامل شود.
سرمست در ادامه بیان کرد: در کارگروه ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید از جذب سرمایه گذار در بخش های 
مختلف کشاورزی استقبال شده و حمایت های لازم را از 

این بخش خواهد داشت.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان  مطرح کرد
اصلاح ساختار تولید و ایجاد 

صنایع تبدیلی و تکمیلی 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم نیز دراین 
استان  ظرفیت های  به  توجه  با  گفت:  گفت  مراسم 
قم، کشاورزان استان برای اجرای سیاست های بخش 

کشاورزی کشور آمادگی لازم رادارند.
محمدرضا طلایی با اشاره به شعار "چهل سال بالندگی، 
امنیت غذایی، کشاورزی دانش بنیان و بهره ور" اظهار 
داشت:  باید به این عزم و اراده ایران زمین و مردان و زنان 
غیور که در 22 بهمن حماسه دیگری آفریدند و جواب 

دشمنان را دادند، افتخار کنیم.
برای بزرگداشت جهادگران  این گردهمایی را  وی 
حوزه کشاورزی دانست و با ابراز خرسندی از موفقیت های 
کسب شده افزود: امروز در استان قم شاهد موفقیت 3 

تولیدکننده در عرصه ملی و 31 تولیدکننده در عرصه 
استانی هستیم که در شرایط سخت اقلیم قم و چالش 

جدی کم آبی به این موفقیت دست پیداکرده اند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم موفقیت 
استان قم در حوزه کشاورزی را نمونه کار جهادی در 
راستای سیاست اقتصاد مقاومتی دانست و گفت: استان 
قم با داشتن ظرفیت های ملی آمادگی لازم را برای اجرای 
سیاست های حوزه کشاورزی در کشور داشته و هم اکنون 
اولین الگوی کشت در کشور در استان قم در حال اجرا 
است.وی ایجاد فرهنگ صرفه جویی در استان را یکی از 
مهم ترین موفقیت های سازمان دانست و تصریح کرد: با 
اقداماتی که انجام شده در 4 سال آینده تمام زمین های 
زیر کشت استان که قابلیت مجهز شدن به سیستم 
نوین آبیاری تحت فشار رادارند، تجهیز می شود.طلایی 
به اقدامات انجام شده در حوزه تولیدات گیاهان دارویی، 
توسعه باغات، دام و طیور و همچنین شیلات اشاره کرد 
و گفت: امروز هم زمان با چهل سالگی انقلاب 32 پروژه 
در حوزه بهبود تولیدات دامی، مدیریت آب وخاک، بهبود 
تولیدات گیاهی، شیلات و امور آبزیان و صنایع تبدیلی و 
غذایی به بهره برداری می رسد.وی توجه استان را معطوف 
به اصلاح ساختار تولید و ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی 
دانست و خاطرنشان کرد: باید زنجیره تمام تولیدات همه 
بخش های کشاورزی در استان ایجادشده تا بتوانیم شاهد 

رونق بخش کشاورزی استان در چند سال آینده باشیم.

امیرآبادی نماینده قم  مطرح کرد
اختصاص 2هزار میلیارد تومان 

برای امهال وام کشاورزان
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی  نیز در این 
مراسم از اختصاص 2هزار میلیارد تومان به مسئله امهال 
وام کشاورزان خبر داد.احمد امیرآبادی فراهانی با اشاره به 

حضور گسترده مردم در راهپیمایی 22 بهمن اظهار 
داشت: امروز زمان همکاری بیش از بیش دولت و مجلس 
در رفع مشکلات مردم و کار جهادی مدیران اجرایی 
در کشور است.وی با تشریح اقدامات آمریکا، اسرائیل و 
عربستان برای برگزار نشدن جشن چهل سالگی انقلاب 
گفت: مردم با حضور پرشور در راهپیمایی 22 بهمن 
به دشمنان نشان دادند پای آرمان های حقیقی انقلاب 
ایستاده اند.عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی افزود: 
استان قم با توجه به موفقیت هایی که در حوزه کشاورزی 
داشته نیازمند گسترش صنایع تکمیلی و تبدیلی بوده و 
با پیگیری های لازم با وزارت خانه به زودی شاهد اتفاقات 
خوبی در این حوزه خواهیم بود.وی بخش کشاورزی را 
نمونه بارز موفقیت مردم هنگام ارائه تسهیلات موردنیاز 
دانست و تصریح کرد:  انتخاب سه نمونه ملی و 31 نمونه 
استانی در قم  نشان می دهد با فراهم شدن شرایط و 
زیرساخت های مناسب مردم می توانند کارهای بزرگی 
در حوزه تولید و اقتصاد انجام دهند.وی با تقدیر از رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی استان قم برای اقدامات انجام شده 
در حوزه کشاورزی استان تأکید کرد: اجرای مصوبه های 
مجلس نیازمند اراده قوی در سیستم اجرایی کشور بوده 
و باوجود شرایط حاکم بر کشور امروز روز عمل مدیران 
کشور است.وی از اختصاص 2 هزار میلیارد تومان دیگر 
به مسئله امهال وام کشاورزان خبر داد و خاطرنشان کرد: 
با توجه به کسری دولت در این مورد با اختصاص 2 هزار 
میلیارد تومان دیگر مشکلات کشاورزان تا 3 سال آینده 

حل خواهد شد.
 معاون وزارت جهاد کشاورزی:

قیمت محصولات دامی و طیور
به زودی به ثبات می رسد

معاون وزارت جهاد کشاورزی در امور تولیدات دامی 
نیز دراین مراسم گفت: نوسان قیمت محصولات دامی و 

طیور در حال گذار است و به زودی به ثبات خواهد رسید.
مرتضی رضایی افزود: برخی از دلایل افزایش قیمت 
این محصولات مانند بالا رفتن قیمت جهانی ذرت و سویا 
، هزینه تولید را افزایش داد. وی با بیان اینکه صنعت 
دامپروری از صنایع بزرگ ایران است، اضافه کرد: ارزش 
محصولات دامی در کشور، بیش از 100 هزار میلیاد تومان 
است و معتقدم تغییراتی که در عرصه اقتصادی کشور رخ 
داده به نفع کشاورزی و تولیدات دامی در حال رقم خوردن 
می باشد. وی ادامه داد: افرادی معتقد بودند نیازی به این 
تلاش ها نیست و باید محصولات را از خارج وارد کنیم، 
در حالی که ارزش تولیدات دامی و طیور امروز بر همگان 
ثابت شده است. رضایی گفت: درحال حاضر سرانه مصرف 
این ماده غذایی برای هر ایرانی به بیش از 35 گرم در روز 
افزایش یافته است. معاون وزارت جهاد کشاورزی با اشاره 
به این که قبل از انقلاب مصرف سرانه شیر حدود 60 
کیلوگرم بود، بیان کرد: پیش از پیروزی انقلاب، سالانه 
حدود 2 میلیون و 600 هزار تُن شیر در کشور تولید می 

شد و امسال این میزان به 10 میلیون و 700 هزار تُن 
افزایش یافته است.  به گفته وی پارسال 900 هزار تُن 
لبنیات از کشور صادر شده که دراین زمینه از مرزهای 
خودکفایی گذشته ایم. وی گفت: 40 سال پیش تولید 
سالانه مرغ در کشور، 160 هزار تن و کمتر کسی قادر به 
تهیه این محصول بود، در حالی که تولید امروز گوشت مرغ 
به 2 میلیون و 750 هزار تُن رسیده و سرانه مصرف مرغ 
بیش از 28 کیلوگرم در سال است. رضایی افزود: تا پایان 
امسال 903 هزار تُن تخم مرغ در کشور تولید خواهد شد 
و پیش بینی می شود تولید این محصول در سال آینده 
بیش از یک میلیون تُن باشد. وی ادامه داد: در صورتی که 
بتوانیم مجوزهای لازم را دریافت کنیم و به شرط این که 
قیمت های داخلی تغییر زیادی نداشته باشد، مازاد مصرف 

تخم مرغ به خارج از کشور صادر خواهد شد. 
رضایی اضافه کرد: تولید این میزان تخم مرغ در 

شرایطی انجام می شود که سال گذشته کشور با آنفلوانزای 
مرغی مواجه شد و قم از جمله استان هایی بود که در این 

راستا مدیریت مناسبی داشت. 
معاون سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج وزارت 

جهاد کشاورزی :
انتقال دانش روزبه کشاورزان 
عامل موفقیت کشاورزی  است

معاون ترویج و آموزش کشاورزی سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج وزارت جهاد کشاورزی  نیز در این مراسم 
گفت: انتقال درست و به موقع اطلاعات و دانش روزبه 
کشاورزان مهم ترین دلیل موفقیت حوزه کشاورزی استان 
قم است.علی اکبر مؤیدی با ابراز خرسندی از دیده شدن 
و تقدیر از نمونه های کشاورزی در استان قم اظهار داشت: 
کشاورزی موفق استان قم باوجود چالش های کم آبی 
استان نشان برقراری ارتباط خوب و مؤثر بین بخش تولید 
و علم و دانش روز است.وی افزود: ایجاد و حفظ امنیت 
غذایی کشور از ابتدای انقلاب تا امروز وظیفه ای است که بر 

عهده کشاورزان کشور گذاشته شده و زحمات شبانه روزی 
آن ها کشور را از آسیب ها دورنگه داشته و امروز با تولیدی 
بیش از 260 میلیون تن در سال در بسیاری از حوزه ها 
خودکفا هستیم.معاون ترویج و آموزش کشاورزی سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج وزارت جهاد کشاورزی تأکید 
کرد: اتفاق مهمی که امروز بعد از چهل سال در سراسر 
کشور شاهد آن هستیم پایه گذاری کشاورزی دانش بنیان 
بر پایه نظام تحقیقات و نوآوری است.در پایان این مراسم 
با حضور معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی، 
ترویج و آموزش کشاورزی سازمان تحقیقات،  معاون 
آموزش و ترویج وزارت جهاد کشاورزی، احمد امیرآبادی 
فراهانی نماینده قم در مجلس شورای اسلامی و رئیس 
دفتر علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی از 
32 تولیدکننده ملی و استانی تقدیر شده و از نخستین 

گواهینامه استاندارد فلفل دلمه ای در قم رونمایی شد.

همراه با تجلیل از نمونه های بخش کشاورزی استان قم صورت گرفت

 افتتاح 32 پروژه بخش کشاورزی در استان قم
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سیاسیون،
FATF مقصراصلی جنجال

مخالفت	ها	با	CFT	و	پالرمو	سیاسی	است	و	جنبه	
تخصصی	ندارد.	معمولا	اگر	از	هر	کسی	درباره	لوایح	مرتبط	
با	FATF	سوال	کنیم،	مسایل	سیاسی	را	مطرح	می	کند	و	

مخالفت	وی	با	این	لوایح	جنبه	سیاسی	دارد	و	از	موضع	تخصصی	نیست	در	واقع	مخالفان	
نمی	توانند	به	صورت	کاملا	فنی	و	تخصصی	بگویند	که	چه	دلایلی	برای	مخالفت	با	این	
لوایح	دارند.	این	در	حالی	است	که	باید	کسانی	که	حداقل	در	حوزه	روابط	بین	الملل	و	
حقوق	بین	الملل	تحصیل	کرده	اند	و	شناخت	از	معاهدات،	پیمان	ها	و	قراردادهای	بین	
المللی	دارند	در	تریبون	های	آزاد،	گفت	و	گو	و	مناظره	داشته	باشند	و	در	رد	یا	تایید	صحبت	
های	طرف	مقابل	استدلال	بیاورند	زیرا	اینکه	به	صرف	سیاسی	شدن	یا	سیاسی	کردن	این	
موضوعات	در	مورد	آنها	نظر	بدهیم،	اقدام	درستی	نیست.باید	توجه	داشته	باشیم	که	نظر	
دادن	در	مورد	مسایلی	مانند	لوایح	مرتبط	با	CFT	و	پالرمو	در	صورتی	که	مباحث	تخصصی	
نباشد،	هزینه	سازی	برای	کشور	است.	بنابراین	پیشنهادم	به	تمام	جریان	های	سیاسی	این	
است	که	حتی	به	ابعاد	موضوعات	سیاسی	و	بین	المللی	با	نگاه	تخصصی	بنگرند	تا	برای	
کشور	هزینه	سازی	نکنند،	اگر	دقت	کنید	پیامک	هایی	که	برای	نمایندگان	مجلس	ارسال	
شد	و	پیامک	هایی	که	در	حال	حاضر	برای	برخی	اعضای	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	
فرستاده	می	شود،	به	نوعی	موضع	گیری	های	سیاسی	است.در	واقع	اگر	این	موضع	گیری	
ها	غیر	سیاسی	باشد،	چه	بسا	در	جریان	اصلاح	طلبی	یا	اصولگرایی	هم	موافق	و	مخالف	
داشته	باشد	اما	حالا	می	بینیم	که	یک	جناح	صددرصد	موافق	این	لوایح	شده	و	یک	جناح	
صددرصد	مخالف	شده	است.	فکر	می	کنم	دلیل	این	موضوع	آن	است	که	ما	سعی	نکرده	
ایم	واقعیت	موضوع	را	ببینیم	و	آن	را	برای	جامعه	تبیین	کنیم	و	در	نهایت	کسانی	که	به	
عنوان	مخالف	این	لوایح	و	به	خصوص	لایحه	CFT	مقابل	مجلس	و	مجمع	قرار	می	گیرند،	
با	رویکرد	و	نگاه	سیاسی	مخالفت	می	کنند	و	این	مخالفت،	رویکرد	تخصصی	ندارد.حالا	می	
توان	این	سئوال	را	مطرح	کرد	که	مگر	تمام	اعضای	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	توسط	
مقام	معظم	رهبری	معرفی	نمی	شوند	و	این	افراد	مورد	وثوق	و	اعتماد	رهبری	نیستند؟	
پس	چطور	عده	ای	برای	اعضای	مجمع	پیامک	تهدیدآمیز	می	فرستند	و	آیا	این	هایی	که	
پیامک	می	زنند،	خود	را	عاقل	تر	از	دیگران	می	دانند؟	در	واقع	این	سیاست	زدگی	که	در	
جامعه	ما	به	وجود	آمده	است،	کشور	را	به	سمت	قطبی	شدن	می	برد	و	نفعی	برای	کشور	
ندارد.سیاست	زدگی	از	تصمیم	گیری	های	عقلانی	جلوگیری	می	کند	به	این	ترتیب	در	
یک	فضای	سنگرکشی	و	تقابل	و	تضاد	با	هم	قرار	می	گیریم	و	تنها	چیزی	که	عاید	ما	می	
شود	این	است	که	منافع	ملی	و	اعتماد	ملی	را	از	دست	می	دهیم.البته	به	نظر	من	نمی	توان	
افرادی	که	پیامک	می	دهند	و	یا	جلوی	مجلس	تجمع	می	کنند	و	حتی	کسانی	که	علیه	
لوایح	FATF	شعار	می	دهند،	مقصر	دانست.	در	واقع	مقصر	اصلی،	ما	سیاسیون	هستیم	
که	سعی	نمی	کنیم	این	موضوعات	را	در	کانال	خود	کانالیزه	کنیم	تا	در	فضاهای	تخصصی	
گفت	و	گوها	شکل	بگیرد.	در	واقع	اگر	این	کار	را	انجام	دهیم،	هم	به	قوی	شدن	و	تنومند	
شدن	جامعه	مدنی	و	هم	به	راحت	شدن	تصمیم	گیری	ها	کمک	می	کنیم.	این	در	حالی	
است	که	با	این	اعمال	و	کارهایی	که	سیاسیون	انجام	می	دهند	هم	جامعه	سردرگم	تر	
می	شود	و	هم	جامعه	مدنی	به	تصمیم	درستی	نمی	رسد	به	این	ترتیب	جامعه	تصمیم	
ساز	و	تصمیم	گیر	یعنی	مجلس	و	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام،	دچار	یک	فرآیند	و	
فضای	پوپولیستی	می	شوند	و	نمی	توانند	تصمیم	درستی	بگیرند.	برای	دوری	از	این	فضا	
توصیه	ام	این	است	که	جریان	ها	و	شخصیت	های	سیاسی	شهامت	این	را	داشته	باشند	
که	موضوعات	را	اصطلاحا	دستکاری	و	سیاسی	نکنند	تا	فرآیندها	به	نفع	کشور	پیش	برود.	
* نایب رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی

/////////////////////////////////////

اعتماد را دوباره 
به جامعه  هدیه کنیم

مرد	می	خواست،	یک	گونی	سیب	زمینی	بخرد.	زن	
مخالف	بود.	او	می	گفت	حتما	تمام	سیب	زمینی	ها	مثل	
این	ها	که	رو	چیده	اند	خوب	نیستند	و	ته	گونی	پر	از	سیب	

زمینی	های	ریز	و	خراب	است.	مرد	قانع	شد.	پلاستیکی	برداشت	و	شروع	به	سوا	کردن	
سیب	زمینی	کرد.شبیه	این	اتفاق	برای	بسیاری	از	ما	افتاده	است؛	به	گونی	ها	و	جعبه	ها	
اعتماد	نداریم.	تجربه	با	ما	گفته	بود	ردیف	اول،	همیشه	خوب	است	و	در	ردیف	های	بعدی	
کم	کم	میوه	های	گندیده،	خود	را	نشان	می	دهند.این	یک	نمونه	ساده	از	بی	اعتمادی	در	
جامعه	است.	بی	اعتمادی،	از	آسمان	به	زمین	نیفتاده	است.	این	که	اعتماد	تبدیل	به	دُر	
نایاب	شده	است،	به	خاطر	عملکرد	کرد	و	رفتار	ماست.	آنقدر	تلاش	کردیم	بهم	دروغ	
بگوییم	و	یا	سرهم	را	کلاه	بگذاریم	که	دیگر	مردم	سعی	می	کنند،	آفتاب	در	آسمان	را	
هم	به	سادگی	باور	نکنند.فروشنده	می	داند،	ماشین	اش	تصادفی	است	اما	به	راحتی	آب	
خوردن،	می	گوید،	این	ماشین	تا	الان	تصادف	نداشته	است.	می	داند،	خانه	اش	خوب	نیست،	
آفتاب	گیر	نیست،	نم		می	دهد	اما	سرش	را	بالا	می	گیرد	و	می	گوید	بهترین	خانه	ای	است	
که	به	عمرش	دیده	و	در	آن	زندگی	کرده	است.می	داند	نمی	تواند	جاده	بکشد	و	یا	فرودگاه	
بسازد	اما	در	ایام	انتخابات،	شعارش	را	می	دهد	چون	رای	می	خواهد.	با	داد	و	فریاد	می	گوید	
من	حتی	آسمان	شهر	شما	را	هم	آسفالت	می	کنم.آری،	همین	رفتارها	باعث	می	شود	که	
دیگر	به	هم	اعتماد	نداشته	باشیم.	دیگر	گویی	حرف	راست،	خریدار	ندارد.	چندان	دور	
نیست	زمانی	که	مردمان	به	راحتی	به	هم	اطمینان	می	کردند	و	حرف	بی	اعتمادی	بین	
آنها	خنده	دار	بود.این	حس	بی	اعتمادی	مثل	یک	علف	هرز	در	حال	رشد	در	جامعه	است.	
علف	های	هرز	اجازه	نمی	دهند	گیاهان	دیگر	خوب	رشد	کنند	و	اگر	آنها	هرس	نکنید	در	
یک	چشم	بر	هم	زدنی	تمام	باغچه	را	فتح	می	کنند.الان	هم	بی	اعتمادی،	در	حال	قربانی	
کردن	اعتماد	است.فکر	نکنیم،	وسیله	ای	را	فروختیم،	حرفی	را	زدیم	و	کاری	را	کردیم،	سود	
بردیم	و	تمام.	نه،	تمام	این	کارها	و	رفتارها	مانند	بوم	رنگ،	به	سمت	ما	باز	خواهد	گشت.
بی	اعتمادی	باعث	می	شود	همیشه	با	ترس	زندگی	کنیم.	ترس	اینکه	ممکن	است	کلاه	
سرمان	برود.	ممکن	است	ضرر	کنیم.	ممکن	است	مال	مان	را	از	دست	بدهیم.اعتماد	از	
اصلی	ترین	ارکان	یک	جامعه	است	و	باید	از	جامعه	ای	که	اعتماد	در	آن	در	حال	کمرنگ	
شدن	است	ترسید.باید	کاری	کنیم	تا	دوباره	اعتماد	پررنگ	شود.	احتیاج	به	شق	القمر	هم	
نیست.	با	همین	کارهای	کوچک	می	شود	اعتماد	را	دوباره	به	جامعه	هدیه	کرد.می	خواهیم،	
سبد	میوه	بچینیم	همه	را	یکدست	بگذاریم.	می	خواهیم	ماشین	و	خانه	بفروشیم،	هر	
آنچه	هست	بگوییم.	چند	هزار	تومان	سود	کردن	آنقدر	ارزش	ندارد	که	اعتماد	جامعه	را	

از	دست	بدهیم.

حجت الاسلام حاج علی اکبری در خطبه های نماز جمعه تهران:

۲۲ بهمن نماد شکر ملی مردم ایران است
امام	جمعه	موقت	تهران		با	اشاره	به	اینکه	۲۲	بهمن	همواره	نماد	شکر	ملی	مردم	ایران	
است،	گفت:	۲۲	بهمن	چهلمین	سال	انقلاب	در	بین	سال	های	قبل	جلوه	بدیعی	داشت	و	
این	در	شرایطی	است	که	ما	در	میان	انواع	و	اقسام	توطئه	های	دشمن	چون	نبرد	سنگین	
رسانه	ای	آنان،	شرایط	دشوار	اقتصادی،	تحریم	های	دشمن	و	همچنین	شرایط	خاص	آب	
و	هوایی	در	آن	روز	قرار	داشتیم	اما	ملت	ما	یک	حماسه	فاطمی	را	خلق	کرد.	ما	امسال	۲۲	

بهمن	بی	نظیری	داشتیم	که	همه	جهانیان	به	آن	اعتراف	کردند.
حجت	الاسلام	حاج	علی	اکبری	در	خطبه	های	نماز	جمعه	این	هفته	تهران	که	در	
مصلای	امام	خمینی	)ره(	برگزار	شد،	اظهار	داشت:	ملت	بزرگ	ایران	در	هفته	گذشته	
یکی	از	زیباترین	جلوه	های	تقوای	جمعی	را	به	نمایش	گذاشت.امام	جمعه	موقت	تهران	با	
بیان	اینکه	شمارندگان	جمعیت	های	ما	در	داخل	و	خارج	بر	کیفیت	و	کمیت	این	حماسه	
اقرار	کردند،	گفت:	همه	مردم	از	نسل	ها،	اصناف	و	سلیقه	های	مختلف	در	آن	روز	باشکوه	
حضور	یافتند	و	حتی	۲۲	بهمن	امسال	حال	و	هوای	عجیبی	داشت	و	به	نظر	می	رسید	
که	شهدا	هم	در	بین	ملت	هستند	و	می	شد	حضور	آنان	را	در	میان	آن	جمع	درک	کرد.
وی	تأکید	کرد:	این	حماسه	در	وهله	اول	یک	سجده	شکر	به	ساحت	قدس	ربوبی،	یک	
خداقوت	عاشقانه	به	مقام	معظم	رهبری،	یک	دست	مریزاد	هوشیارانه	به	خادمان	واقعی	
کشور،	یک	بوسه	عارفانه	بر	جبین	خانواده	های	شهدا	و	ایثارگران	و	یک	طوفان	خشم	و	
سیلی	به	یادماندنی	بر	چهره	سیاه	شیاطین	و	دشمنان	ملت	و	همچنین	یک	هشدار	جانانه	

برای	نفوذی	ها،	خائنان،	ناراضی	تراش	ها	و	کم	گذاران	بود.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

میزان استفاده از پلاستیک 
در کشور نگران کننده است

رئیس	سازمان	حفاظت	محیط	زیست	با	بیان	اینکه	میزان	استفاده	از	پلاستیک	و	
مشتقات	آن	در	کشور	بسیار	زیاد	و	نگران	کننده	است	تاکید	کرد:	با	هدف	حفظ	محیط	

زیست	باید	استفاده	از	کیسه	های	پلاستیکی	و	سایر	پلیمرها	در	ایران	کاهش	یابد.	
عیسی	کلانتری	گفت:	با	هدف	حفظ	محیط	زیست،	باید	استفاده	از	کیسه	های	
پلاستیکی	و	سایر	پلیمرها	در	کشور	کاهش	یابد.وی	همچنین	روزپنجشنبه		درحاشیه	
افتتاح	فاز	نخست	سافاری	پارک	بوستان	ملی	باراجین	قزوین	در	جمع	خبرنگاران	
اظهارکرد:	طرح	انتقال	آب	به	مرکز	کشور	باید	پیوست	زیست	محیطی	داشته	باشد	تا	
عوارضی	متوجه	طبیعت	نشود.رئیس	سازمان	حفاظت	محیط	زیست	در	بخش	دیگری	
از	صحبت	های	خود	اظهارکرد:	امسال	با	توجه	به	بارندگی	ها	منشأ	داخلی	ریزگرد	نداریم	
اما	دستور	مقام	معظم	رهبری	است	که	سال	آتی	برای	رفع	مشکل	ریزگرد	سیستان	و	

بلوچستان	به	طور	ویژه	برنامه	ریزی	کنیم.

پیام رهبر انقلاب در پی اقدام تروریستی سیستان  و بلوچستان: 

دستگاه های مسئول بر این جنایت تمرکز 
و موضوع را با جدیت دنبال کنند

حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	در	پیامی	شهادت	جمعی	از	پاسداران	انقلاب	اسلامی	در	
حادثه	تروریستی	سیستان	و	بلوچستان	را	تسلیت	گفتند	و	خطاب	به	دستگاه	های	مسئول	
تاکید	کردند	با	تمرکز	بر	این	جنایت	که	ارتباط	عاملان	آن	با	سازمان	های	جاسوسی	برخی	

کشورها	مسلّم	است،	موضوع	را	با	جدیت	دنبال	کنند.
به	گزارش	ایرنا	از	پایگاه	اطلاع	رسانی	دفتر	مقام	معظم	رهبری،	متن	پیام	رهبر	انقلاب	

اسلامی	به	این	شرح	است:
بسم	الله	الرحمن	الرحیم

دست	جنایتکار	مزدوران	بار	دیگر	به	خون	جوانان	صالح	و	خدمتگزار	کشور	آلوده	شد	
و	جمعی	از	سرمایه	های	انسانی	که	خود	را	وقف	حراست	از	مرزها	و	پاسداری	از	امنیت	
مردم	کرده	بودند،	در	حمله	ی	تروریستهای	سیه	رو	و	سنگدل	به	شهادت	رسیدند.	ارتباط	
عاملان	این	جنایت	با	سازمانهای	جاسوسی	برخی	کشورهای	منطقه	و	فرامنطقه	مسلّم	
است	و	دستگاههای	مسئول	کشور	باید	بر	آن	تمرکز	کنند	و	آن	را	با	جدیت	دنبال	کنند.

اینجانب	به	خانواده	ها	و	بازماندگان	این	شهیدان	مظلوم	و	به	خانواده	ی	بزرگ	سپاه	
پاسداران	انقلاب	اسلامی	تسلیت	و	تبریک	میگویم	و	صبر	و	پاداش	الهی	را	برای	آنان	و	علوّ	
درجات	برای	شهدای	عزیز	و	شفای	عاجل	برای	مجروحان	از	خداوند	متعال	مسألت	میکنم.	

پیگیری	قصور	احتمالی	در	این	حادثه	نیز	وظیفه	ی	حتمی	سپاه	است.
سیّدعلی خامنه ای ۲5 بهمن ماه 1397

رئیس جمهور در نامه ای به رهبر معظم انقلاب:

نقشه راه دولت و ملت در دهه پیش رو ترسیم شد
رئیس	جمهوری	اسلامی	ایران	با	ارسال	نامه	ای	به	محضر	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی،	
بیانیه	راهبردی	ایشان	را	به	مناسبت	چهلمین	سالروز	پیروزی	انقلاب	اسلامی،	موجب	
زدوده	شدن	القائات	دشمنان	از	چهره	انقلاب	اسلامی	دانست	و	تاکید	کرد	که	دولت	تحقق	

منویات	آن	حضرت	را	اولویت	خود	قرار	خواهد	داد.
متن	کامل	نامه	حجت	الاسلام	والمسلمین	دکتر	حسن	روحانی	چنین	است:

بسم	الله	الرحمن	الرحیم
محضر	مبارک	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی

حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	دامت	برکاته
با	سلام	و	تحیات	وافره

خداوند	بزرگ	را	شاکرم	که	در	آغاز	پنجمین	دهه	انقلاب	اسلامی	انتشار	بیانیه	راهبردی	
حضرتعالی	روحی	تازه	در	ملت	بزرگ	ایران	دمید،	شوری	شگرف	در	میان	نسل	جوان	آفرید	

و	نقشه	کلی	راه	دولت	و	ملت	را	در	دهه	پیش	رو	ترسیم	کرد.
این	بیانیه	تاریخی	القائات	دشمنان	را	از	چهره	انقلاب	اسلامی	زدود،	پیوند	میان	
انقلابی	گری	و	اعتدال	اسلامی	را	تبیین	کرد	و	با	ارائه	تحلیلی	موشکافانه	از	ریشه	ها،	
دستاوردها،	آسیب	ها،	چالش	ها	و	چشم	اندازهای	انقلاب	اسلامی	و	مرزبندی	دقیق	
میان	انعطاف	و	تصحیح	پذیری	با	انفعال	و	عقب	گرد،	رمز	پویایی	انقلاب	اسلامی	را	جمع	
میان	آرمان	گرایی	و	واقع	بینی	دانست؛	و	دفاع	مستحکم	از	صلح	جویی	و	ستم	ستیزی،	
عبرت	آموزی	از	تاریخ	در	عین	آینده	نگری	و	پیشرفت	گرایی،	تقویت	عوامل	اقتدار	جمهوری	
اسلامی،	تأکید	بر	خوش	بینی	و	امید	به	آینده	به	عنوان	کلید	همه	قفل	ها	و	مقابله	با	
نومیدسازی	و	ایجاد	ترس	کاذب	را	از	الزامات	سیاست	های	راهبردی	جمهوری	اسلامی	
در	دهه	پیش	رو	قرارداد.دولت	دوازدهم	که	مفتخر	است	در	کنار	ملت	بزرگ	ایران	
چهل	سالگی	انقلاب	اسلامی	را	جشن	گرفته	و	دهه	پنجم	را	با	گامی	استوار	و	تدبیری	
نوین	آغازکرده	است،	با	قدرشناسی	از	تدابیر	مقام	معظم	رهبری	و	با	استعانت	از	الطاف	الهی،	
همراهی	ملت	بزرگ	ایران،	هماهنگی	همه	قوا	و	بهره	گیری	از	ظرفیت	های	انسانی	کشور	
به	خصوص	نخبگان،	جوانان،	زنان،	اقوام	و	نهادهای	مدنی،	وظیفه	خود	می	داند	نسبت	به	
اجرای	توصیه	های	راهبردی	حضرت	مستطاب	عالی	اقدام	نماید؛	به	همین	منظور	شوراهای	
عالی	کشور	و	هیأت	دولت	را	موظف	می	کنم	تا	سیاست	ها	و	برنامه	های	اجرایی	مناسب	

برای	تحقق	منویات	آن	حضرت	را	در	اولویت	کار	خود	قراردهند.
حسن روحانی - رئیس جمهوری اسلامی ایران

در پی حمله تروریستی به اتوبوس حامل رزمندگان سپاه

وزیر دفاع: نیرو های مسلح 
انتقام سختی از تروریست ها می گیرند 

وزیر	دفاع	و	پشتیبانی	نیرو	های	مسلح	گفت:	انتقام	خون	پاک	شهدای	سرافراز	پاسدار	
انقلاب	اسلامی	به	سخت	ترین	شکل	گرفته	خواهد	شد

امیر	سرتیپ	حاتمی	با	عرض	تبریک	و	تسلیت	شهادت	جمعی	از	نیرو	های	جان	برکف	
سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	که	در	اقدام	مذبوحانه	گروهک	تروریستی	در	سیستان	و	
بلوچستان	که	در	عملیاتی	انتحاری	اتوبوس	حامل	رزمندگان	سپاه	اسلام	را	منفجر	و	باعث	
به	شهادت	رسیدن	و	مجروح	شدن	تعدادی	از	غیور	مردان	سپاه	اسلام	شدند،	با	تسلیت	به	
محضر	مبارک	امام	زمان	)عج(،	فرمانده	معظم	کل	قوا	امام	خامنه	ای	)مدظله	العالی(،	ملت	
مقاوم	و	ابراز	همدردی	با	خانواده	داغدیدگان	این	حادثه	گفت:	خون	جوانمردان	و	دلیرمردان	
پاسدار	ایران	اسلامی	هرگز	پایمال	نخواهد	شد	و	تروریست	ها	و	اذناب	بی	خرد	آن	ها	بدانند	
فرزندان	ملت	بزرگ	ایران	اسلامی	در	نیرو	های	مسلح	انتقام	سختی	از	آنان	خواهند	گرفت.	
امیر	سرتیپ	حاتمی	با	بیان	اینکه	چهلمین	سالگرد	پیروزی	انقلاب	شکوهمند	اسلامی	
تبدیل	به	خاری	در	چشم	دشمنان	نظام	اسلامی	و	اذناب	آن	ها	شده	است،	گفت:	دشمنان	
در	شرایطی	که	قادر	به	رویایی	با	ملت	بزرگ	ایران	و	نیرو	های	مسلح	مقتدر	جمهوری	
اسلامی	ایران	نیستند	و	نخواهند	بود،	سعی	می	کنند	شکست	های	پی	در	پی	خود	در	
مقابل	عظمت	ملت	ایران	را	با	تمسک	به	اقدامات	مذبوحانه	تروریستی	از	طریق	عناصر	خود	
فروخته	و	مزدور	تلافی	کرده	و	مانع	از	بهره	گیری	ملت	ایران	از	حلاوت	موفقیت	هایشان	
گردند	و	با	ایجاد	جنگ	روانی	ذهن	ها	را	از	۴۰	سال	اقتدار	و	بالندگی	و	پیروزی	در	مقابل	

نظام	سلطه	دور	نمایند.
وزیر	دفاع	با	بیان	اینکه	دشمن	همواره	در	کمین	است	و	هیچ	گاه	از	هیچ	فرصتی	در	
جهت	ضربه	زدن	به	ایران	اسلامی	درنگ	نخواهد	کرد،	گفت:	ضرورت	آمادگی	همه	جانبه	
نیرو	های	مسلح	و	تقویت	قدرت	دفاعی	به	عنوان	یک	اصل	بنیادی	در	حفظ	و	ارتقاء	توان	
بازدارنگی	انکار	ناپذیر	است.	امروز	حجاب	از	چهره	دشمنان	و	همدستی	استکبار	جهانی،	
صهیونیست	های	اشغالگر،	مرتجعان	مستبد	در	منطقه	و	مزدوران	آن	ها	بر	افتاده	و	حقانیت	

جمهوری	اسلامی	ایران	بیش	از	پیش	هویدا	شده	است.
امیر	سرتیپ	حاتمی	خطاب	به	تروریست	های	مزدور	و	حامیانشان	گفت:	تلاش	برای	
خدشه	وارد	ساختن	بر	کیان	ایران	اسلامی	که	به	یک	قدرت	منطقه	ای	و	الگویی	برای	همه	
آزادیخواهان	و	مرجع	الهام	و	نشر	تفکر	ضد	استکباری	در	جهان	تبدیل	شده	است	راهی	
عبث	و	بیهوده	بوده	و	تروریست	های	جنایتکار	و	حامیان	وحشی	آن	ها	در	منطقه	و	خارج	
از	منطقه	بدانند	انتقام	خون	پاک	شهدای	پاسدار	انقلاب	اسلامی	به	سخت	ترین	شکل	

گرفته	خواهد	شد.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

بیانیه پایانی کنفرانس ورشو
 سند شکست آن است 

سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	با	اشاره	به	بیانیه	پایانی	کنفرانس	ورشو،	آن	را	سند	بی	
خاصیتی	دانست	که	تنها	از	سوی	دو	کشور	برگزارکننده	صادر	شد	و	فاقد	هر	گونه	اعتبار	

و	تصمیم	بود.	
بهرام	قاسمی	در	واکنش	به	بیانیه	پایانی	کنفرانس	ورشو	گفت:	به	رغم	تلاش	های	
گسترده	واشنگتن	برای	برگزاری	یک	نشست	فراگیر	و	ایجاد	یک	ائتلاف	جدید	علیه	
جمهوری	اسلامی	ایران،	تعداد	و	سطح	پایین	شرکت	کنندگان	که	آنان	نیز	از	همراهی	با	
هر	گونه	تصمیم	ضد	ایرانی	امتناع	کردند،	در	فرجام	این	نشست	از	پیش	شکست	خورده،	
بیانیه	پایانی	آن	را	به	سندی	بی	خاصیت	تبدیل	کرد؛	متن	و	نوشته	ای	که	تنها	از	سوی	دو	

کشور	برگزارکننده	صادر	شد	و	فاقد	هر	گونه	اعتبار	و	تصمیم	بود.	
قاسمی	در	ادامه	افزود:	برای	همه	دور	اندیشان	و	تحلیگران	و	سیاستمداران	برجسته	
و	فهیم	جهان	این	شکست	کاملا	از	قبل	و	از	همان	آغاز	طرح	اولیه	آن	قابل	تصور	و	پیش	
بینی	بود.	کنفرانسی	تحت	عنوان	صلح	و	امنیت	در	خاورمیانه	چگونه	می	تواند	موفق	باشد	
در	حالی	که	بازیگران	اصلی	منطقه	همچون	ایران،	ترکیه،	لبنان،	سوریه،	عراق	و	فلسطین	
در	آن	حضور	ندارند	و	کشورهای	مهمی	چون	چین	و	روسیه،	و	بسیاری	از	کشورهای	مهم	
اروپایی	و	غیراروپایی	در	آن	حضور	نداشته	و	یا	صرفا	در	سطح	بسیار	پائین	و	کمرنگی	در	

آن	شرکت	کردند.	
سخنگوی	وزارت	خارجه	همچنین	اظهار	داشت:	رفتار	و	کردار	عصبی	و	متشنج	وزیر	
خارجه	و	معاون	رییس	جمهور	آمریکا	در	سخنرانی	ها	و	مصاحبه	ها	که	به	طور	علنی	از	
اروپا	گله	و	شکایت	کرده	و	از	سر	ضعف	اصرار	به	خروج	آنها	از	برجام	کردند،	بهترین	گواه	و	

نشانه	ناکامی	و	ناتوانی	آنان	در	تحقق	اهداف	مورد	نظرشان	از	اجلاس	ورشو	است.	
قاسمی	خاطر	نشان	کرد:	ایالات	متحده	آمریکا	از	یک	سو	بانی	کنفرانس	صلح	و	امنیت	
در	خاورمیانه	می	شود،	اما	از	سوی	دیگر	با	خروج	یکجانبه	و	خلاف	تمام	موازین	بین	المللی	
از	برجام	و	با	سیاست	های	ریاکارانه	خود	تنش	و	درگیری	و	حمایت	از	تروریسم	و	نزاع	و	
خصومت	در	میان	ملت	های	منطقه	را	افزایش	داده	و	ناامنی،	بی	ثباتی،	فقر،	جنگ	و	افراط	

گرایی	را	گسترش	می	دهد.

رییس	جمهوری	با	تاکید	بر	این	که	
جامعه	بین	المللی	با	اقدامات	خودسرانه	رژیم	
صهیونیستی	در	تجاوز	به	سرزمین	سوریه	
مقابله	کند،	تاکید	کرد:	تروریست	ها	نه	تنها	
در	سوریه	بلکه	در	هیچ	جای	این	کره	خاکی	

نباید	احساس	امنیت	کنند.	
حسن	 المسلمین	 و	 الاسلام	 حجت	
روحانی		عصر	روزپنجشنبه	در	اجلاس	سه	
جانبه	روسای	جمهور	ایران،	روسیه	و	ترکیه	
درسوچی		با	برشمردن	پنج	محور	کاربردی	
برای	بازگرداندن	امنیت	و	ثبات	به	سوریه،	
تداوم	مبارزه	با	تمامی	گروه	های	تروریستی	
در	سوریه	تا	ریشه	کن	شدن	آنها	را	ضروری	
دانست	و	تاکید	کرد:	گفت	و	گوهای	سوری-
سوری	با	هدف	ایجاد	صلح	بادوام	در	سوریه	
و	 یابد	 ادامه	 دخالت	خارجی	 بدون	 باید	
استقلال،	حاکمیت	و	تمامیت	ارضی	این	
کشور	و	عدم	دخالت	در	امور	داخلی	سوریه	
در	هر	شرایطی	مورد	احترام	قرار	گیرد.
حجت	الاسلام	روحانی	عصر	پنجشنبه	در	
اجلاس	سه	جانبه	روسای	جمهور	ایران،	
روسیه	و	ترکیه	در	سوچی،	همچنین	جامعه	
بین	المللی	را	برای	کمک	به	مردم	سوریه	
در	بازگشت	آوارگان	و	پناهندگان	به	موطن	
خود	و	شروع	بازسازی	این	کشور	فرا	خواند	
و	این	نکته	را	مورد	تاکید	قرار	داد	که	حضور	
نیروهای	خارجی	از	جمله	آمریکایی	ها	که	
آن	 در	 قانونی	سوریه	 دولت	 اجازه	 بدون	
کشور	حضور	دارند	باید	هر	چه	سریعتر	
خاتمه	یابد.روحانی	اقدامات	خودسرانه	رژیم	
صهیونیستی	در	تجاوز	به	سرزمین	سوریه	را	
حرکتی	در	مسیر	به	مخاطره	انداختن	صلح	
و	امنیت	بین	المللی	دانست	و	بر	ضرورت	
مقابله	جامعه	بین	المللی	با	آن،	تاکید	کرد.

* هدف مشترک مبارزه با تروریسم، 
بازگشت امنیت به سوریه است 

عصر	 همچنین	 	 جمهوری	 رییس	
پنجشنبه	و	در	پایان	اجلاس	سه	جانبه	
ایران،	روسیه	و	ترکیه	به	خبرنگاران	با	بیان	
این	که	معتقد	هستیم	امنیت	کشورهای	
همسایه	سوریه	از	جمله	امنیت	ترکیه	باید	
حفظ	شود،	تاکید	کرد:	هدف	مشترک	ما	
مبارزه	قاطع	با	تروریسم،	بازگشت	ثبات	و	
امنیت	به	سوریه	است.	حجت	الاسلام	و	
المسلمین	حسن	روحانی	عصر	پنجشنبه	
و	در	پایان	اجلاس	سه	جانبه	ایران،	روسیه	
و	ترکیه	به	خبرنگاران	گفت:	جلسه	امروز	
روسای	جمهوری	ایران،	ترکیه	و	روسیه	

جلسه	ای	بسیار	مفید	و	صریح	بود.
از	 قدردانی	 با	 جمهور	 رییس	
میهمان	نوازی		ملت	و	دولت	روسیه	گفت:	
این	چهارمین	نشست	سران	در	چارچوب	
ما	 مشترک	 هدف	 و	 است	 آستانه	 روند	
مبارزه	قاطع	با	تروریسم،	بازگشت	ثبات	
و	امنیت	به	سوریه،	تدوین	قانون	اساسی	
جدید	و	استحکام	یک	حکومت	دمکراتیک	
در	آن	کشور،	بازگشت	آوارگان	و	بازسازی	
سوریه	است.رییس	جمهوری	افزود:	در	این	
جلسه	بر	لزوم	مبارزه	با	تروریسم	در	مناطق	
باقی	مانده	از	جمله	ادلب	تاکید	شد	و	کاملا	
تنش	 کاهش	 که	 بود	 همه	 توافق	 مورد	
و	حضور	نیروهای	ضامن	در	این	منطقه	
به	صورت	موقت	است	و	ادلب	جزیی	از	
کشور	سوریه	است	و	باید	پاکسازی	شود	
و	تروریست	ها	تحت	هر	نام	و	هر	عنوانی	

هستند،	باید	از	این	کشور	خارج	شوند.

وی	افزود:	نگرانی	های	بسیار	زیادی	در	
خصوص	آینده	این	تروریست	ها	وجود	دارد	
چرا	که	تعدادی	از	اینها	در	سوریه	زندانی	
خودشان	 کشورهای	 به	 اگر	 و	 هستند	
در	 را	 ترور	 و	 آشوب	 دیگر	 بار	 برگردند	
بسیاری	از	مناطق	می	گسترانند.	همچنین	
از	این	که	آمریکایی	ها	بخشی	از	داعشی	ها	
را	به	افغانستان	منتقل	می	کنند	بسیار	نگران	
هستیم	چرا	که	چنین	حرکتی	می	تواند	
برای	کل	منطقه	آسیای	مرکزی	و	سایر	

قسمت	ها	خطرناک	باشد.
روحانی	تصریح	کرد:	ما	نباید	به	ظاهر	
ادعا	کنیم	که	با	تروریسم	مبارزه	می	کنیم	
و	در	باطن	به	آنها	کمک	کنیم.	نگرانی	دوم	
ما	از	آمریکا	این	است	که	اگر	هم	به	ظاهر	
نیروهایش	را	از	سوریه	خارج	کند،	اطلاعات	
ما	می	گوید	آمریکایی	ها	همچنان	به	روند	

مداخله	در	سوریه	ادامه	می	دهند.
رییس	جمهوری	با	بیان	اینکه	مهم	این	
نیست	چند	آمریکایی	در	خاک	سوریه	
حضور	دارند	بلکه	مهم	این	است	که	بگذاریم	
مردم	سوریه	برای	آینده	کشور	خودشان	
تصمیم	بگیرند،	افزود:	آمریکایی	ها	باید	باور	
کنند	که	کردها	جزئی	از	سوریه	هستند	و	
سوریه	دارای	یک	ملت	و	نه	دو	ملت	است	
و	تمامیت	ارضی	سوریه	مورد	احترام	همگی	
ما	است	و	در	اجلاس	امروز	بر	تمامیت	ارضی	

تاکید	کردیم.
روحانی	با	تاکید	براینکه	البته	همه	ما	
معتقدیم	امنیت	کشورهای	همسایه	سوریه	
از	جمله	امنیت	ترکیه	باید	حفظ	شود،	گفت:	
ترکیه	باید	از	سوریه	احساس	امنیت	کند	و	
ما	خواستار	یک	روابط	برادرانه	و	دوستانه	
بین	همه	همسایگان	سوریه	با	کشور	سوریه	
هستیم	و	این	می	تواند	امنیت	بلند	مدت	را	

برای	سوریه	بسازد.	
رییس	جمهوری	با	تاکید	براینکه	باید	بر	
تمامیت	ارضی	سوریه،	به	حقوق	کردهای	
سوریه،	نابودی	تروریسم	و	امنیت	ترکیه	
دخالت	های	 کرد:	 تصریح	 کنیم،	 توجه	
غیرقانونی	از	طرف	رژیم	صهیونیستی	در	
سوریه	مایه	نگرانی	ملت	این	کشور	و	سایر	

ملت	های	منطقه	است.
اسرائیلی	ها	 روحانی	خاطرنشان	کرد:	
هر	موقع	که	می	خواهند	در	منطقه،	خاک	
لبنان	و	سوریه	پرواز	و	هر	نقطه	ای	را	بمباران	
می	کنند	و	متاسفانه	سازمان	ملل	و	مقامات	
مسئول	در	جهان	نسبت	به	این	تجاوزات	
این	 و	 هستند	 ساکت	 سوریه	 در	 مکرر	
سکوت	به	آن	معنا	است	که	طالب	امنیت	

کامل	در	منطقه	و	در	سوریه	نیستند.
روحانی	خاطر	نشان	کرد:	همکاری	سه	
کشور	برای	امنیت	منطقه	و	جهان	بسیار	

ارزشمند	است؛	البته	نیازمند	کمک	همه	
کشورها	و	سازمان	ملل	برای	رسیدن	به	گام	
نهایی	در	سوریه	هستیم	و	این	مدل	می	تواند	
مشکلات	 رفع	 برای	 خوبی	 بسیار	 مدل	
منطقه	باشد.رییس	جمهور	تصریح	کرد:	
به	 علاقه	مند	هستیم	سه	کشور	راجع	
امنیت	کل	منطقه	نیز	با	هم	تلاش	کنند	
و	بتوانیم	همکاری	های	سه	کشور	را	غیر	
از	سوریه	در	سایر	مسایل	مورد	علاقه	مان	
گسترش	دهیم.رییس	جمهوری	با	بیان	
برای	منطقه	 اینکه	تروریسم	یک	خطر	
است	و	باید	به	تروریست	ها	پاسخ	دهیم،	
اظهار	داشت:	فکر	نمی	کنم	ترکیه	از	دولت	
و	آینده	سوریه	و	یا	از	کردها	نگرانی	داشته	
باشد؛	نگرانی	ترکیه	از	گروه	های	تروریستی	
است	و	باید	با	گروه	های	تروریستی	تحت	هر	
نامی	که	هستند	مبارزه	شود؛	در	عین	حال	
تمامیت	ارضی	سوریه	هم	باید	مورد	توجه	

قرار	بگیرد.
* همکاری های تهران - مسکو به 

سمت روابط راهبردی پیش می رود 
ایران		 اسلامی	 جمهوری	 رییس	
پوتین	 ولادیمیر	 با	 دیدار	 در	 همچنین	
رییس	جمهوری	فدراسیون	روسیه	با	بیان	
این	که	همکاری	های	تهران	-	مسکو	به	
سمت	روابط	راهبردی	پیش	می	رود،	گفت:	
انجام	معاملات	با	ارزهای	ملی	دو	کشور	گام	
بزرگی	برای	توسعه	روابط	اقتصادی	است.	

حسن	 المسلمین	 و	 الاسلام	 حجت	
های	 همکاری	 داشت:	 اظهار	 روحانی	
ایران،	روسیه	و	ترکیه	در	خصوص	سوریه،	
های	 گام	 و	 داشته	 خوبی	 دستاوردهای	
باقیمانده	مانند	تلاش	برای	حفظ	تمامیت	
ارضی	آن	کشور	و	فرایندهای	سیاسی	لازم	

هم	باید	با	هماهنگی	برداشته	شود.
رییس	جمهوری	همچنین	با	اشاره	به	
تلاش	برخی	کشورها	از	جمله	آمریکا	و	
رژیم	صهیونیستی	در	حمایت	از	گروه	های	
تروریستی	در	سوریه،	رژیم	صهیونیستی	را	
ریشه	بسیاری	از	مشکلات	و	ناامنی	ها	در	
منطقه	برشمرد	و	ابراز	امیدواری	کرد	که	
اجلاس	سه	جانبه	چهارم	در	سوچی	قدم	
بلند	دیگری	برای	تامین	صلح	و	امنیت	
در	منطقه	باشد.	روحانی	در	ادامه	با	بیان	
اینکه	پیوند	بخش	های	تجاری،	حمل	و	
نقل	و	بانکی،	روابط	دو	کشور	را	پایدار	می	
کند،	افزود:	انجام	معاملات	با	ارزهای	ملی	
دو	کشور	گام	بزرگی	برای	توسعه	روابط	
اقتصادی	است.رییس	جمهوری	روابط	ایران	
و	روسیه	را	صمیمانه	و	رو	به	رشد	دانست	و	
تصریح	کرد:	همکاری	های	تهران	-	مسکو	
به	سمت	روابط	راهبردی	پیش	می	رود	و	دو	
کشور	در	موضوعات	مهم	منطقه	ای	بویژه	

سوریه	همکاری	های	خوبی	دارند.	
رییس	جمهوری	همچنین	یادآور	شد:	از	
سرمایه	گذاری	شرکت	های	روسی	در	حوزه	

های	انرژی	ایران	استقبال	می	کنیم.
برجام	 موضوع	 به	 روحانی	همچنین	
اشاره	کرد	و	اظهار	داشت:	جمهوری	اسلامی	
ایران	به	تعهدات	خود	در	برجام	عمل	کرده	
و	سایر	طرفین	نیز	متعهدند	به	وظایف	خود	
عمل	کنند،	اگر	طرفین	خواستار	استحکام	
برجام	هستند،	اجرای	یک	طرفه	تعهدات،	ما	

را	به	این	هدف	نمی	رساند.
رییس	جمهوری	با	تاکید	بر	اینکه	اروپا	
باید	تاخیرهای	خود	را	در	اجرای	تعهدات	
جبران	کند،	افزود:	نقش	روسیه	در	استحکام	

برجام	بسیار	مهم	است.
روحانی	در	ابتدای	سخنان	خود	نیز	از	
ابراز	همدردی	و	تسلیت	رییس	جمهوری	
روسیه	به	مناسبت	حادثه	تروریستی	در	
حادثه	 این	 گفت:	 و	 کرد	 تشکر	 زاهدان	
همفکری	و	اراده	مستحکم	تر	در	مبارزه	
مشترک	با	تروریسم	را	ضروری	کرده	است.

نیازمند  تروریسم  با  مبارزه   *
همکاری همگانی است 

ایران		 اسلامی	 جمهوری	 رییس	
همچنین	روز	پنج	شنبه	در	دیدار	دو	جانبه	
با	رجب	طیب	اردوغان	رییس	جمهوری	
ترکیه	در	حاشیه	نشست	سه	جانبه	سوچی،	
تروریسم	را	از	مهمترین	معضلات	منطقه	
تروریسم	 با	 مبارزه	 گفت:	 و	 کرد	 عنوان	

نیازمند	همکاری	همگانی	است.	
حسن	 والمسلمین	 الاسلام	 حجت	
ایران	و	ترکیه	در	 اینکه	 با	بیان	 روحانی	
مبارزه	با	تروریسم	اراده	و	همکاری	مشترک	
دارند،	گفت:	متاسفانه	گروه	های	تروریستی	
منطقه	سالهاست	که	از	سوی	قدرت	های	
خارجی	و	بویژه	آمریکا	حمایت	می	شوند.

رییس	جمهوری	در	ادامه	با	اشاره	به	
بیان	 با	 ترکیه،	 و	 ایران	 کشور	 دو	 روابط	
اینکه	بسیاری	از	توافقات	دوجانبه	در	حال	
اجرای	 موانع	 امیدواریم	 گفت:	 اجراست،	
سایر	توافقات	نیز	بر	طرف	شده	و	به	سرعت	

اجرایی	شوند.
روحانی	همکاری	های	تجاری	دو	کشور	
به	ویژه	ارتباط	بخش	های	خصوصی	ایران	
افزود:	 و	 توصیف	کرد	 را	خوب	 ترکیه	 و	
توسعه	مبادلات	بانکی	لازمه	توسعه	این	
اسلامی	 جمهوری	 رییس	 است.	 روابط	
ایران	با	اعلام	آمادگی	برای	توسعه	همکاری	
ها	در	حوزه	انرژی	و	تامین	نیازهای	نفت	و	
گاز	ترکیه،	اظهار	داشت:	ضروری	است	که	
مسئولان	کمیسیون	مشترک	همکاری	ها	با	
تماس	بیشتر	روند	اجرای	توافقات	را	شتاب	
دهند.	روحانی	در	این	دیدار	همچنین	بر	
ضرورت	توسعه	روابط	و	همکاری	های	دو	
کشور	در	حوزه	حمل	و	نقل	و	صنعت	تاکید	
کرد.	رییس	جمهوری	با	اشاره	به	برگزاری	
نشست	سه	جانبه	ایران،	روسیه	و	ترکیه	در	
سوچی	در	مورد	سوریه،	خاطر	نشان	کرد:	
در	شرایطی	که	امروزما	به	اتفاق	روسیه	در	
سوچی	گام	جدیدی	برای	تحکیم	ثبات	در	
منطقه	و	مبارزه	با	تروریسم	در	سوریه	بر	می	
داریم،	عده	ای	که	خود	حامی	تروریست	ها	
هستند	در	ورشو	در	حال	توطئه	علیه	منطقه	
هستند.روحانی	همچنین	از	ابراز	همدردی	و	
تسلیت	رییس	جمهوری	ترکیه	به	مناسبت	

حادثه	تروریستی	زاهدان	تشکر	کرد.

سخنگوی	کمیسیون	حقوقی	و	قضایی	مجلس	ضمن	تجلیل	از	حضور	پرشور	مردم	
در	راهپیمایی	۲۲	بهمن	با	بیان	اینکه	مردم	در	راهپیمایی	۲۲	بهمن	حماسه	آفریدند،	
تاکید	کرد:	در	اجرا	و	در	قانونگذاری	به	وفاداری	ملت	پاسخ	دهیم.حسن	نوروزی	ضمن	
تقدیر	از	حضور	پرشور	مردم	در	راهپیمایی	۲۲	بهمن	در	جایگاه	تحلیل	این	سیل	عظیم	
مردم،	بیان	کرد:	ما	مسئولین	در	اجرا	و	قانونگذاری	باید	وفاداری	ملت	را	پاسخ	دهیم	و	با	
انجام	کار	درست	از	این	حضور	مردم	قدرشناسی	کنیم.	همانطوری	که	مردم	در	پلاکاردها	
اعلام	می	کردند	این	حضور	به	این	معنا	نیست	که	مردم	کارهای	مسئولین	مجلس	و	
دولت	را	مورد	تأیید	یا	تحسین	قرار	می	دهند،	مردم	اعلام	کردند	ما	برای	انقلاب	و	برای	

فرمان	رهبری	حضور	پیدا	کردیم،	در	اینجا	است	که	ما	مسئولین	باید	به	خودمان	بیایم	
و	به	درستی	وظایف	خودمان	را	در	مقابل	ملت	انجام	دهیم.نوروزی	تاکید	کرد:	باید	به	
خواسته	های	مردم	توجه	کنیم،	این	گرانی	های	پیش	آمده	در	حوزه	خودرو،	ارز،	گوشت	و	
مرغ	باید	مورد	توجه	باشد،	به	موضوع	حقوق	ها	دقت	کنیم،	نسبت	به	رزمندگان	و	ایثارگران	
بیشتر	توجه	کنیم،	در	این	شرایط	دلیلی	برای	تعطیلی	دولت	و	مجلس	وجود	ندارد،	ما	
باید	بر	این	گرانی	ها	کار	کنیم.	باید	ساعت	ها	این	مشکلات	را	مورد	بررسی	قرار	دهیم،	ما	
شرمنده	مردم	هستیم،	مجلس	و	دولت	باید	در	جلسات	ده	ها	ساعته	درباره	این	مشکلات	
تصمیمی	گیری	کنند،	دولت	و	مجلس	هنوز	فکر	می	کنند	این	شرایط	شرایط	عادی	است.

روحانی در اجلاس سه جانبه روسای جمهور ایران، روسیه و ترکیه: 

هیچ جا برای تروریست ها نباید امن باشد 

سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس: 

در اجرا و در قانونگذاری به وفاداری ملت پاسخ دهیم

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	گفت:	هر	جایی	که	یک	تحول	اساسی	به	وجود	آمده	
است،	تشکل	ها،	ریش	سفیدان	جریانات	سیاسی	و	حتی	حاکمیت	سردمدار	آن	بوده	و	
همکاری	کرده	اند	تا	سایر	افراد	راه	خود	را	پیدا	کرده	و	ادامه	دهند.محمدرضا	بادامچی	،	در	
مورد	تغییر	رویکرد	جریان	های	سیاسی	برای	کنارگذاشتن	اختلافات	جناحی	و	اولویت	
قرار	دادن	منافع	ملی	کشور	در	آغاز	ورود	به	دهه	پنجم	انقلاب	اظهار	داشت:	با	توجه	به	
شرایط	خاص	اقتصادی	که	هم	اکنون	در	آن	قرار	داریم	اگر	ما	منافع	ملی	را	لحاظ	نکنیم	و	
هر	کسی	سرگرم	کار	خودش	باشد	متأسفانه	پیامدهای	خوبی	را	نخواهیم	داشت.	ما	باید	
از	منفعت	های	شخصی	موجود	گذر	کنیم	تا	به	یک	نقطه	اشتراک	تصمیم	گیری	و	اجرایی	
برسیم.نایب	رییس	کمیسیون	اجتماعی	در	پاسخ	به	این	پرسش	که	آیا	اختلافات	جناحی	
به	نوعی	خیانت	به	کشور	و	ملت	نیست؟	گفت:	اختلافات	در	سطحی	بسیار	خوب	است.	
اصلًا	اگر	اختلافات	وجود	نداشته	باشد،	رشدی	به	وجود	نمی	آید.	منتها	اختلافات	باید	ناشی	
از	تجربه،	بینش	و	آگاهی	باشد.	ما	نباید	با	اختلافات	برخورد	ریشه	ای	به	طوری	که	به	کلی	از	
بین	بروند	داشته	باشیم.	از	این	نوع	اختلاف	نباید	تلقی	خیانت	و	این	گونه	مسائل	را	داشت.	

تلقی	خیانت	از	اختلافات	راه	به	جایی	نمی	برد.	ولی	نباید	این	نکته	را	فراموش	کرد	که	باید	
برای	یکسری	از	مسائل	اشتراک	مساعی	وجود	داشته	باشد.نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	
گفت:	ما	متأسفانه	از	اتحادی	که	بعضی	کشورها	با	هم	دارند،	خیلی	عقب	هستیم.	دلیل	هم	
این	است	که	به	احزاب	اجازه	رشد	داده	نشده،	حاکمیت	هم	کمکی	برای	به	وجود	آمدن	
احزاب	قوی	نمی	کند.	اگر	شرایط	فعالیت	احزاب	به	صورت	مطلوب	باشد،	آنهایی	که	در	
ساحت	تصمیم	گیری	سیاسی	هستند	اطلاعات	سیاسی	کافی	از	رشد	و	اختلاف	به	دست	
می	آورند.	اگر	این	فعالیت	ها	ذیل	مکاتب	سیاسی	باشند	من	فکر	نمی	کنم	که	اختلافات	
ماهوی	داشته	باشیم.وی	در	مورد	نقش	ریش	سفیدان	جریانات	سیاسی	در	همکاری	
بیشتر	این	جریانات	گفت:	هر	جایی	که	یک	تحول	اساسی	به	وجود	آمده	است،	تشکل	ها،	
ریش	سفیدان	جریانات	سیاسی	و	حتی	حاکمیت	سردمدار	آن	بوده	و	همکاری	کرده	اند	تا	
سایر	افراد	راه	خود	را	پیدا	کرده	و	ادامه	دهند.	اگر	این	ریش	سفیدان	بی	توجه	باشند	کسی	
به	احزاب	و	تشکل	ها	علاقه	ای	نشان	نمی	دهد.	چون	در	صورت	عدم	حمایت	آنها،	هزینه		
فعالیت	سیاسی	بالا	رفته	و	افراد	سعی	می	کنند	با	هزینه		کم	وارد	جریانات	سیاسی	شوند.	

محمد رضا بادامچی: 

نباید با اختلافات برخورد ریشه ای شود

یک	عضو	شورای	مرکزی	حزب	کارگزاران	سازندگی	
با	اشاره	به	اینکه	حضور	مردم	در	راهپیمایی	روز	۲۲	
بهمن	بیانگر	این	است	که	آنها	حاضر	نیستند	کشور،	نظام	
و	حاکمیت	را	تنها	بگذارند،	گفت:	مسئولان	هم	باید	به	
وظایف	خود	در	قبال	مردم	عمل	کرده	و	مردم	را	در	برابر	

معضلات	تنها	نگذارند.	
از	 یکی	 اینکه	 به	 اشاره	 با	 	، خانجانی	 جهانبخش	
ویژگی	های	انقلاب	اسلامی	این	است	که	اکثریت	مردم	با	
هر	نگرش،	انگیزه	و	از	هر	جریان	سیاسی	در	شکل	گیری	
انقلاب	نقش	داشتند،	اظهار	کرد:	مردم	با	حضور	خود	به	
حاکمان	این	پیام	را	می	دهند	که	با	وجود	ضعف	ها،	آنها	
هنوز	بهترین	راه	را	حفظ	جمهوری	اسلامی	و	انقلاب	
اسلامی	می	دانند.	مسئولان	هم	باید	در	مقابل	به	عهد	

خود	با	مردم	وفادار	مانده	و	به	آن	عمل	کنند.
خانجانی	همچنین	با	اشاره	به	اینکه	بعضاً	آرمان	های	
انقلاب	به	سطوح	نازلی	تنزل	داده	می	شود،	گفت:	مثلًا	
گفته	می	شود	قول	آب	و	برق	مجانی	داده	شده	است.	
این	در	حالیست	که	قول	های	بزرگ	تری	در	انقلاب	از	
و	 آزادی	های	سیاسی	 تأمین	 و	 انسانی	 کرامت	 جمله	
اجتماعی	داده	شده	بود.	امام	خمینی	)ره(	فرموده	بودند	
حتی	کمونیست	ها	هم	در	بیان	اندیشه	های	خود	آزادند.	

ما	اکنون	باید	بیانات	امام	)ره(	را	یک	بار	مرور	کرده	و	از	
سویی	آنچه	در	این	۴۰	سال	انجام	داده	ایم	را	هم	مرور	
کنیم	تا	نقاط	ضعف	و	خطاها	مشخص	شده	و	دنبال	

برطرف	کردن	آن	باشیم.
این	فعال	سیاسی	در	گفت	وگو	با	ایسنا	در	ادامه	با	بیان	
اینکه	مردم	وظیفه	خود	را	در	همه	شرایط	چه	در	اول	
انقلاب	و	چه	در	دفاع	مقدس	و	چه	در	حال	حاضر	انجام	
داده	اند،	گفت:	مردم	به	وظیفه	خود	با	وجود	همه	خطاها،	
مشکلات	و	بعضاً	بی	عدالتی	ها	عمل	کرده	اند.	حضور	آنها	
در	راهپیمایی	روز	۲۲	بهمن	بیانگر	این	است	که	آنها	
حاضر	نیستند	کشور،	نظام	و	حاکمیت	را	تنها	بگذارند.	
آن	هم	در	مقابل	این	همه	دشمن	داخلی	و	خارجی،	
البته	حضور	مردم	را	نباید	به	معنای	تأیید	همه	رفتارها	و	
کردار	حاکمیت	دانست.	معنای	حرف	من	این	نیز	نیست	
که	مردم	مخالف	حاکمیت	هستند	بلکه	آنها	از	انقلاب	
اما	همه	رفتارهای	 ایران	حمایت	می	کنند	 و	 اسلامی	

حاکمیت	را	تأیید	نمی	کنند.
به	 باید	 مسئولان	 کرد:	 اظهار	 همچنین	 خانجانی	
وظایف	خود	در	قبال	مردم	عمل	کنند	و	نباید	مردم	را	
در	برابر	معضلات	تنها	بگذارند.	حضور	مردم	پیامی	هم	به	
ساختارهای	حاشیه	ای	حاکمیت	دارد	که	آنها	هم	باید	از	

آرمان	ها	و	خواسته	های	مردم	دفاع	کنند.
این	فعال	سیاسی	همچنین	با	اشاره	به	اینکه	متأسفانه	
شاهد	بی	نشاطی	در	جامعه	هستیم،	گفت:	دشمن	بر	
بهانه	 دنبال	 و	ضعف	ها	 حسب	همین	سرخوردگی	ها	
گیری	است	تا	ذهنیت	مردم	را	تغییر	دهد.	اگر	ضعف	
نباشد	دشمن	نمی	تواند	نفوذ	داشته	باشد	اما	وجود	این	
روزنه	ها	دشمن	را	امیدوار	می	کند.	ما	باید	گذرگاه	های	
و	 مردم	 به	 باید	 کنیم.	 شناسایی	 را	 دشمن	 نفوذی	
ارزش	های	آنها	اهمیت	دهیم.	خواسته	های	آنها	را	محقق	
کرده	و	از	منزلت	مردم	ایران	در	جهان	محافظت	کنیم.

وی	در	پایان	با	بیان	اینکه	۴۰	سالگی	انقلاب	یک	
نقطه	عطف	است،	تصریح	کرد:	اگر	اراده	لازم	برای	رفع	
مشکلات	در	مقطع	فعلی	وجود	نداشته	باشد،	گذرگاه	
خطرناکی	برای	ما	ایجاد	می	شود.	معمولًا	نقاط	عطف،	
نقاط	عبرت	هم	هستند.	اگر	برای	رفع	این	نقصان	ها	ایده	
داشته	و	تلاش	کنیم.	آغاز	دهه	پنجم	انقلاب	آغاز	دهه	ای	
از	پختگی،	نوآوری	و	رشد	خواهد	بود	اما	اگر	این	شرایط	
فراهم	نشود	دچار	مشکل	خواهیم	شد.	نمی	توانیم	هم	از	
مردم	بخواهیم	فقط	آنها	همراه	باشند،	بلکه	حاکمیت	هم	
باید	همراهی	کند.	اگر	مردم	دلسرد	شوند	روزنه	خطر	

باز	خواهد	شد.

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران:

مسئولان مردم را در برابر معضلات تنها نگذارند

مصطفی داننده

عبدالکریم حسین زاده *



7سیاسی شنبه - 27بهمن ماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4750

از کنفرانس هایی با توهم صلح تا تحرکاتی با توهم عدل 

توطئه های ناتمام علیه ایران، از ورشو تا خاش 
شیوه های دشمنی با مردم ایران و دامنه توطئه ها علیه جمهوری اسلامی در سالگرد 
چهلمین سال پیروزی انقلاب، از کنفرانس هایی با توهم صلح تا تحرکاتی با توهم عدل 

گسترده شده است. 
همزمان با برگزاری دورهمی های ضد ایرانی و به اصطلاح صلح طلبانه در پایتخت 
لهستان، شامگاه چهارشنبه 25 بهمن، گروهک تروریستی جیش العدل، در عملیاتی 
انتحاری، اتوبوس حامل مرزبانان ایران را در جاده خاش به زاهدان مورد حمله قرار داد و 
تا این لحظه 21 نفر از مسافران این اتوبوس را به شهادت رسانده است. گرچه به سیاق 
گذشته مدافعان حقوق بشر بازهم ارتباطی ظاهری میان آن کنفرانس این ترور نخواهند 
یافت! اما مردم ایران سال هاست که ارتباط میان نشست های صلح طلبانه آمریکا محور را 
با شرارت ها و ترورهای منطقه ای دیده و درک کرده اند. به ویژه آنکه ورشو این روزها به 
بهانه صلح در خاورمیانه، دولت ها و رژیم هایی را میزبانی می کند که از حامیان تروریست 
های منطقه هستند. از دیگر سو، برخی پایتخت های اروپای شرقی سال هاست به مرکز 
تجمع و زندگی گروهک هایی تبدیل شده است که نخستین ترورها در ایران پس از 
انقلاب از سوی آن ها انجام یافته است. تجمع برخی منافقان در محل برگزاری نشست 
ورشو، حضور رژیمی که مبدع تروریسم دولتی در جهان است و مقامات کشورهایی که 
برای ناامن سازی مرزهای ایران دلارهای نفتی میلیاردی هزینه می کنند همان دلایل 
مبرهنی هستند که می توانند این دو رویداد را به هم ربط دهند و آشکار کنند که طرح 

جنگ و ترور می تواند از کانون نشستی برای صلح هم کشیده و اجرا شود.
کلیدواژه صلح در خاورمیانه، که یک ماه تمام در بوق و کرنای رسانه های غربی بود، 
شاید پیش از این هم به دلیل عدم رغبت بسیاری از کشورها، شکست خورده به نظر می 
رسید اما با حادثه تروریستی در زاهدان ناظران باید یقین یابند که هدف از نشست ورشو 

هرچه بوده و باشد، ریشه کنی ترور نبوده است.
* ترور آخرین دستاویز دشمنی

تلخکامی حاصل از ترور که این روزها مردم ایران را عزدار فرزندان خود کرده، آن هم 
دو روز پس از شیرینی حضور مردم در جشن چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
نشان می دهد که این حضور تا چه اندازه برای دشمنان ایران گران آمده که خشم خود را 
از زبان گروهک های حقیر منطقه بیان کرده اند. چهل سال ترور، جنگ و تحریم نتوانست 
این حضور را کم رنگ کند و این حربه نامبارک ترور شاید آخرین دستاویزی باشد که برای 
ایرانیان تدارک دیده شده است. تحریم ها، تبلیغات و تحریکات گسترده برای از صحنه به 
در کردن مردم نتیجه بخش نبود و گروهک های منطقه ای ماموریت یافتند تا به حذف 
فیزیکی روی آورند. تاریخ ملت ها اما نشان داده است که این میزان سبعیت و وحشیگری 
درباره انسان ها از سوی هر شخص و نهاد و گروهی باشد، بومرنگ وار به خود آن ها باز 
خواهد گشت. فهرست ترورهای صورت گرفته علیه مردم و مسوولان ایرانی هم نشان 
می دهد اولین ضررکنندگان از ترور مردم، تروریست ها بوده اند. دریافت این نکته که 
ایرانیان به وضوح ردپای بسیاری از مدافعان ظاهری حقوق بشر را در این ترورها آشکارا 
می بینند، می تواند پرده جهل چهل ساله را از دیدگان آن ها بردارد اما معادلات جهانی و 
منافع اقتصادی و دادوستدهای سیاسی پیچیده تر از آن هستند که اجازه برداشتن دهند. 
ریشه کنی تروریسم در خاورمیانه بسیاری از کارخانه های اسلحه سازی در شرق و 
غرب عالم را تعطیل کرده و نقشه های تفرقه افکن بسیاری از تندروهای مذهبی و مرتجع 
در منطقه را نقش بر آب خواهد کرد، طبیعی است که نه صاحبان کارخانه های اسلحه 
و نه حامیان تندروی ها، به این ریشه کنی علاقه ای نداشته باشند و کنفرانس ها قبل 
و بعد از ورشو هم تنها صحنه نمایشی باشد به کارگردانی آمریکا و تهیه کنندگی محور 

عبری-عربی.
* ترور در ایران و چشم بسته جهان

تاریخچه تروریسم در ایران چهل سال گذشته از همان ماه های نخست پیروزی 
انقلاب ایران آغاز شده است. انفجار دفتر حزب جمهوری اسلامی، انفجار دفتر نخست 
وزیری، ترور شخصیت ها و مسوولان اثرگذار جمهوری اسلامی، مردمان عادی و زنان 
و کودکان بی گناه نمونه هایی از چهاردهه ترور در ایران است که در بسیاری از آن ها 
مدافعان حقوق بشر چشم بر آن بستند.عمق جنایت در خاش زاهدان گرچه محکومیت 
های بین المللی را در پی داشت اما لهستان به عنوان میزبان کنفرانس ضد ایرانی ورشو 
در واکنش خود هم عملیات تروریسیتی را محکوم کرده و هم در موضعی عجیب اعلام 
کرده است که در لهستان تروریسیتی وجود ندارد. این درحالی است منافقین طی روزهای 
برگزاری کنفرانس ورشو، در این شهر میتینگ های سخنرانی با حضور برخی چهره ها 
و مقامات آمریکایی و با حمایت و بسترسازی دولت لهستان برگزار کردند. به طور یقین 
لهستان درباره پیشینه ترورهای سازمان یافته از سوی این گروه علیه مردم ایران آگاه است 
و این نوع موضع گیری با وجود آن نوع آگاهی نشان از چشم بستن بر واقعیات تروریسم 
در ایران دارد.واقعیت آن است که برخی از کشورهای واکنش دهنده به حادثه تروریستی 
خاش نه تنها برای نابودی ترور در مرزهای ایران تلاش نکردند، بلکه پناهگاه تروریست 
ها هم شدند و از آن ها حمایت مادی و معنوی کردند. به دنبال امنیت خاورمیانه، در 
کنفرانسی که ایران در آن حضور ندارد از نوع همان چشم بستن بر حقایقی است که 
غرب طی چهاردهه گذشته پی گرفته و آزمودن روش هایی است که آزموده شده و 

خطا بوده اند. 
27 تن از مرزبانان لشکر 14 امام حسین )ع( سپاه پاسداران انقلاب اسلامی چهارشنبه 
شب گذشته در حرکت کور تروریستی گروه تکفیری به اصطلاح به جیش العدل در جاده 
زاهدان به خاش در استان سیستان و بلوچستان به شهادت رسیدند و 12 تن نیز مصدوم 
شدند.همزمان با این رویداد تلخ وزیران برخی از کشورهای جهان روزهای سه شنبه و 
چهارشنبه 24 و 25 بهمن در ورشو گرد هم آمدند تا درباره روند صلح در خاورمیانه و 

نقش ایران در این زمینه به گفتگو بنشینند. 

نکتـه

دغدغه  دیگری  زمان  هر  از  بیش  روزها  این  نبوی  بهزاد 
روشنگری دارد. وی در مرور تاریخ 40 سال گذشته از روزهای 
تلخ شکنجه در رژیم پهلوی تا دلایل وقوع انقلاب سخن می گوید. 
در واکاوی شرایط این روزهای کشور سناریوهایی از جنس جدایی 
دولت و اصلاح طلبان را اشتباه می داند و معتقد است به جای 

متهم کردن یکدیگر باید در پی راهکار بود.
نیم قرن فعالیت سیاسی که یک دهه آن در زندان گذشت 
حتی بهانه ای نشد تا نبوی دست از اصلاحات بکشد و برخی 
تندروی های این روزها را موجه تحلیل کند. گفت و گو با او که 
هنوز انفرادی های زندان اوین را سخت ترین بخش سال های 
فعالیت خود می داند در آغاز دهه پنجم انقلاب می تواند روشنگر 
بسیاری از دشواری ها و خفقان ها در رژیم های پهلوی اول و دوم 

باشد و بی اثر کننده توطئه های تطهیرسازیِ آن دوران. 
مرور رویدادهای 40 سال گذشته از زبان و دیدگاه کسی که 
در تمام صحنه های سیاسی حضور داشته می تواند جالب توجه 
باشد. نبوی در بررسی شرایط امروز هم دیدگاه های متفاوتی دارد. 
دیدگاه او درباره رابطه دولت و برخی جریان های سیاسی کشور 
هم می تواند راه گشای برخی چالش های سیاسی حال و آینده 

ایران باشد.
این فعال سیاسی از خطرات ظهور پوپولیسم در ایران سخن 
می گوید و در نهایت نگران جوانانی است که گذشته را لمس 
نکردند. در ادامه متن گفت و گوی تفصیلی ایرنا با بهزاد نبوی 

را می خوانید: 
* بهترین شکنجه ساواک کابل کف پا بود

نایب رییس مجلس ششم درباره تحریف اقدامات رژیم گذشته 
و ادعای این که زندانیان سیاسی توسط ساواک شکنجه نمی 
شدند، گفت: »بهترین شکنجه زدن کابل کف پا بود. شاید بعضی 
از زندانیان سیاسی که در رژیم سابق شکنجه شدند، هنوز آثار 
شکنجه بر بدنشان باشد. مرحوم رجایی در سازمان ملل کف 
پایش که آثار شکنجه ساواک بر آن بود را نشان داد. البته شاید 
تطهیرکنندگان رژیم شاه مدعی شوند که آثار شکنجه شهید 

رجایی، در اثر جراحی پلاستیک ایجاد شده است!
نبوی یادآور شد: در طول 58 سال حکومت پهلوی ها یک بار 
در دوره »کندی« )رییس جمهوری وقت آمریکا( انتخابات آزاد آن 
هم در حوزه انتخابیه کاشان، برگزار شد و تنها یک نماینده غیر 
از آن کسانی که می خواستند، یعنی »الهیار صالح« از آن شهر 
انتخاب شد که آن مجلس هم پس از سه ماه، زمان نخست وزیری 
امینی منحل شد. غیر از صالح در دوران پهلوی ها حتی یک نفر 

را هم پیدا نمی کنید خارج از خواست رژیم انتخاب شده باشد.
وی ادامه داد: برای درک میزان وابستگی رژیم سابق، ذکر 
ماجرای استقلال بحرین ضروری است، در کتاب های درسی قبل 
از دهه 30، از بحرین به عنوان استان چهاردهم و جزو لاینفک 
خاک ایران یاد می شد. انگلیسی ها از اجتماع شیخ نشین 
های تحت الحمایه خود، امارات متحده عربی را تشکیل دادند 
و می خواستند تکلیف بحرین را هم روشن کنند. فردی به نام 
»گیجاردی« به خواست انگلیس از طرف سازمان ملل ماموریت 
یافت میان سه گزینه الحاق به ایران، استقلال و یا الحاق به امارات، 
نظرسنجی و نه همه پرسی انجام دهد. او پس از چند روز اعلام 
کرد، اکثریت مردم طرفدار استقلال هستند و دولت شاه نیز 

بلافاصله نتایج نظرسنجی را پذیرفت!
* فقر عامل انقلاب نبود

این مبارز سیاسی دوران ستمشاهی در توضیح این که اگر فقر 
و فساد چپاول در آن دوران وجود نداشت چرا مردم انقلاب کردند، 
یادآور شد: »انقلاب ما، انقلاب علیه فقر نبود باید به این نکته دقت 
داشت. زمانی که انقلاب شد 2-3 سال بود که قیمت نفت به شکل 
جهشی بالا رفته بود که از نظر درآمدی تحول بزرگ در یک کشور 

محسوب می شد.«
نبوی خاطرنشان کرد: آن سال ها با شیر پاکتی که در مدارس 
توزیع می شد، بچه ها فوتبال بازی می کردند. پس شرایط مادی 
جامعه به گونه ای نبود که بتوان گفت فقرعامل انقلاب بوده است 
هر چند برخی از سلطنت طلب ها مدعی هستند مردم از روی 

شکم سیری انقلاب کردند!
وی یادآور شد: »نمی توان به صراحت گفت در آن سال ها فقر 
نبود، اما در حدی فراگیر نبود که فی المثل مردم در سطل های 

زباله دنبال غذا بگردند، در کل وضع اقتصادی قابل قبول بود.«
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: »همه شما 
جوانان شنیده و خوانده اید که شعار و ایده آل اصلی انقلاب، 
'استقلال آزادی، جمهوری اسلامی' بود. برخی مارکسیست ها 
نظیر چریک های فدایی خلق در مقابل آن، شعار 'نان، مسکن 

و آزادی' سر می دادند، ولی کسی به دنبال آن شعارها نرفت.«
* بسیاری از جوانان امکان لمس شعارهای انقلاب را 

ندارند 
نبوی با بیان این که عمده ترین ایده آل، آرمان و شعارهای 
انقلاب مقابله با استبداد و وابستگی بود، افزود: »شعار استقلال در 
مقابل وابستگی و آزادی و جمهوری اسلامی )یا دموکراسی( در 
برابر استبداد مطرح می شد، ولی جوانان امروز چون آن دوره را 

درک نکرده اند امکان لمس آن شعارها را ندارند.«
وی اضافه کرد: »منظور از استقلال، رهایی از وابستگی بود. 
دولت های اروپایی از 400 سال پیش به تدریج در کشور نفوذ 
کردند. اگر تاریخ را مطالعه کنید به نقش انگلیس و روسیه در 
جنبش مشروطه یا نقش ژنرال 'آیرون ساید' در کودتای سوم 
اسفند 1299 و روی کار آمدن رضاشاه پی خواهید برد. اگر جوانان 
امروز تاریخ معاصر را به دقت بررسی کنند، متوجه می شوند 
سیدضیاءالدین طباطبایی و رضاخان میرپنج، دست نشاندگان 
انگلیس بودند و احدی نمی تواند منکر دخالت انگلیس در کودتای 

1299 شود. 
نماینده پیشین مجلس تاکید کرد: »پس از جنگ دوم جهانی، 
چه کسی پسر را جای پدر به سلطنت رساند و در کودتای 
انگلیسی- آمریکایی 28 مرداد 32، چه کسی موجب تثبیت 
حکومت محمدرضا پهلوی و سرنگونی مرحوم مصدق شد؟ اینکه 
چرا شعار استقلال در انقلاب مورد توجه توده های مردم قرار می 

گیرد، کاملا روشن است.«
نبوی با یادآوری رای 98 درصدی به رفراندوم نظام جمهوری 
اسلامی و رای اکثریت قاطع به قانون اساسی، ضمن واقعی 
دانستن آن آرا، گفت: »در سال های پس از انقلاب و حتی در 
نبودیم. درست  بحرانی ترین شرایط، یک روز بدون مجلس 
است که پس از ارتحال امام خمینی)ره( بحث نظارت استصوابی 
مطرح و آزادی انتخاب شدن و انتخاب کردن را محدود کرد، ولی 
تقریبا همه انتخابات مجلس و ریاست جمهوری رقابتی بوده و در 
بسیاری از موارد منتخبان، حداقل دلخواه حاکمیت نبوده اند و 

رقابت ها جدی بوده است.« 
وی افزود: »رقابت های انتخاباتی زمان شاه میان حزب ملیون 
یا ایران زمین و مردم را با رقابت اصلاح طلبان و اصولگرایان تندرو 
مقایسه کنید. بگذریم از سال های آخر رژیم که سیستم تک 
حزبی بر کشور حاکم شد و از این که امروز هم ایده آل تندروها 

همان رقابت زمان شاه است.« 
این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره شعار آزادی و جمهوری 
اسلامی اظهار داشت: »در منطقه خاورمیانه نخستین کشوری 
که برای دموکراسی انقلاب کرد، ایران بود. شعارهای انقلاب 
مشروطه، اقتصادی نبود بلکه مشروطه خواهان در پی برپایی 
عدالتخانه بودند عدالت مورد نظر آنها عدالت به مفهوم عام بود 
که آزادی و دموکراسی را در بر می گرفت. نتیجه انقلاب مشروطه 
تدوین قانون اساسی مترقی و دموکراتیکی شد که شبیه به قانون 
اساسی کشورهای اروپایی بود و حتی از قانون اساسی فعلی هم 

دموکراتیک تر بود.«
نبوی ادامه داد: »با آن قانون اساسی پس از کودتای 1299 
چه کردند و واقعا کجای سلطنت رضاشاه با سلطنت ملکه الیزابت 

انگلیس، شاهان بلژیک، دانمارک و.. شباهت داشت؟ 

وی افزود: »در دوره 21 ساله کودتای 1299 تا شهریور 1320 
خصوصا در زمان سلطنت پهلوی اول، استبدادی بر کشور حاکم 
شد که حتی پیش از انقلاب مشروطه، کم سابقه بود. کسی جرات 
نفس کشیدن و حرف زدن نداشت حتی حزب و روزنامه آزاد تا 
شهریورماه 20 نداشتیم. رضا شاه حاکم مطلق ایران بود، در حالی 

که طبق قانون اساسی شاه یک مقام تشریفاتی بود.« 
این مبارز سیاسی قبل از انقلاب اظهار داشت: »در شهریور 20، 
چون کشور به شکل مشترک از طرف روس و انگلیس اشغال شد، 
اختلاف و تضاد این دوقطب اشغالگر سبب شد، انگلیس نتواند 

استبدادی نظیر استبداد رضاشاه ایجاد کند.« 
وی خاطرنشان کرد: پهلوی دوم در ابتدای سلطنتش به دلیل 
حاکمیت دوگانه روس و انگلیس، قدرتی نداشت در کل شرایط 

طوری بود که امکان استبداد در کشور وجود نداشت.
این مبارز سیاسی دوران پیش از انقلاب یادآور شد: پس از 
خروج قوای شوروی و شکست غائله فرقه دموکرات آذربایجان، 
انگلیس مجددا به دنبال استقرار سلطه استبدادی بود که این بار 

تضادش با آمریکا مانع این کار شد. 
نبوی افزود: مصدق با استفاده هنرمندانه از همین تضاد و 
با طرح شعار ملی شدن نفت توانست به طور موقت آزادی و 
دموکراسی را برقرار کند که آن نیز با کودتای 28 مرداد از میان 
رفت. اختلاف انگلیس و آمریکا با روی کارآمدن کندی )رییس 
جمهوری وقت آمریکا( در سال 1339 بار دیگر فضای سیاسی 
را تا حدودی باز و با سرکوب قیام پانزدهم خردادماه 42، آن فضا 
بسته شد. این سیکل با روی کار آمدن کارتر در آمریکا تکرار و 
این بار با رهبری هنرمندانه و شجاعانه امام )ره( به پیروزی انقلاب 

منجر شد. 
وی بیان کرد: بنابراین جز مدت های کوتاه که به دلیل تضاد 
میان ابرقدرت ها و ضعف قدرت مرکزی، پهلوی ها نمی توانستند 
استبداد و دیکتاتوری برقرار کنند در تمام آن ادوار، رضاشاه و 
محمدرضاشاه هرگز نقش پادشاه مشروطه را ایفا نکردند و یکی 
از شعارهای مخالفان، »شاه باید سلطنت کند، نه حکومت« بود. 
بسیاری از جوانان پرشور ما در جریان اتفاقات گذشته نیستند و 
با توجه به عملکرد ناصواب جمهوری اسلامی، به شکل عکس 

العملی آن نظام را تطهیر می کنند. 
این فعال سیاسی تصریح کرد: در دوران پهلوی با حکومتی 
حکومتی  بود.  سلطنتی  مشروطه  اسمش  که  بودیم  مواجه 
که در قانون اساسی آن نوشته شده بود »شخص اعلیحضرت 
از مسئولیت مبراست« و کسی که از مسئولیت مبراست هیچ 
اختیاری هم ندارد. به همین دلیل میان مردم شعار »استقلال، 
آزادی، جمهوری اسلامی« مطلوب تر و مقبول تر از شعار »نان، 

مسکن، آزادی« مارکسیست ها بود. 
نبوی یادآور شد: »در مقایسه با دیگر انقلاب ها و هم در رابطه 
با قبل از انقلاب، هیچ انقلابی نبوده است که 2 ماه پس از پیروزی، 
نخستین رفراندوم واقعی در آن برگزار شود و قانون اساسی آن 
به رای مردم گذاشته شود. نه در کوبا نه در ویتنام و نه در هیچ 
انقلاب دیگری 2 ماه پس از پیروزی که سهل است، شاید تا امروز 

چنان همه پرسی برگزار نشد.«
وی ادامه داد: »البته پس از پیروزی انقلاب، امام راحل نظر 
خود را می داد و مردم هم گوش می کردند، شاید اگر به سلیقه 

من بود توصیه می کردم که امام نظر ندهند و بگذارند مردم خود 
تصمیم بگیرند، که البته اگر خودشان هم تصمیم می گرفتند، باز 

نتیجه همان می شد. 
توانند  می  که  کنند  تصور  نباید  طلبان  اصلاح   *

خرجشان را از دولت جدا کنند
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به پرسش دیگری 
درباره طرح ادعایی جدایی اصلاح طلبان از دولت دوازدهم و این 
که برخی از اصلاح طلبان در پی ایجاد شکاف میان خود و دولت 
برای بازیابی افکار عمومی برای انتخابات آینده مجلس هستند، 
گفت: پیش تر هم گفته ام عده ای از اصلاح طلبان به دو دلیل می 
خواهند خرج خودشان را دولت جدا کنند. یکی این که احساس 
می کنند جامعه از وضع موجود ناراضی است و نمی خواهند این 
نارضایتی متوجه خودشان شود. دسته دوم، تعداد کمی از دوستان 
هستند که می دانند مشکل از کجاست ولی چون انتقاد از دولت 
بی هزینه ترین انتقاد است، ترجیح می دهند همه کاسه و کوزه 

ها را سر دولت بشکنند. 
وی بیان کرد: البته معنی حرفی که می زنم این نیست که 
دولت انتقاد ندارد، ولی آنچه امروز جامعه را به این وضعیت 
درآورده دولت و اصلاح طلبان نیستند. به عقیده من برخی اصلاح 
طلبان متاسفانه با این کار دارند گل به خودی می زنند. حتی خود 
شما هم با این سوالی که پرسیدید در واقع توپ را به زمین اصلاح 
طلبان فرستادید.نایب رییس مجلس ششم در پاسخ پرسشی 
درباره سهم اصلاح طلبان از وضع موجود، گفت: »وضعیت موجود 
نه سهم دولت و نه اصلاح طلبان است. سهم اصلی را کسانی 
دارند که مخالف دولت، اصلاح طلبان و حتی اصولگرایان میانه رو 
هستند. سهم کسانی است که می خواهند برجام به نتیجه نرسد 
و با ترامپ هم موضع هستند تا تحریم ها کارساز شود و مردم از 

دولت، اصلاح طلبان و اصولگرایان میانه رو رویگردان شوند. 
نبوی ادامه داد: با همان تصوری که در دی سال گذشته با 
شعار »مرگ بر روحانی« شروع و با تبدیل آن به مسائل دیگر 
عقب نشینی کردند. کسانی که دنبال ناکامی برجام و عدم سرمایه 
گذاری خارجی در کشور هستند، این مشکلات را شکل داده 
اند و مانند حوادث دی ماه 96 پشیمان خواهند شد که آن 
پشیمانی سودی برای کشور و ملت و حتی خودشان نداشته باشد. 
مشکلات اصلی کشور، این ها هستند، نه یک وزیر یا یک استاندار 

خوب یا بد، که البته در جای خود مهم است.« 
وی تصریح کرد: دولت هم باید بداند جامعه به حرف اصلاح 
طلب یا من که تعریف یا تکذیب می کند، توجه نکند. مردم 
خودشان با تمام وجود وضعیت را لمس و نتیجه گیری می کنند 
و اگر وضعیت خوب باشد راضی و اگر بد باشد ناراضی می شوند. 
البته برخی مطالب به شکل ملموس برای مردم، چندان عمق 
نداشته باشد، ولی بهرحال وقتی می بینند یکی می گوید یارانه 
را 20 برابر می کند، می گویند خدا پدرش را بیامرزد. برای مردم 
قابل بررسی نیست که این یارانه 20 برابری از کجا خواهد آمد. 
به من هم اگر بگویند قرار است ماهیانه یک میلیون تومان یارانه 
بدهند خوشحال می شوم و به طراح آن شعار رای می دهم. معنا 

و خطر پوپولیسم هم همین است. 
افزود: اصلاح طلبان نباید تصور کنند که می توانند  وی 
خرجشان را از دولت جدا کنند. همان جوانانی که قرار است 
دلشان را به دست آورند؛ خواهند گفت شما اگر قدرت تحلیل 
صحیح داشتید، یک سال و نیم پیش به ما می گفتید تا به روحانی 
رای نمی دادیم. چطور در این مدت کوتاه به این کشفیات جدید 
در مورد روحانی رسیدید؟! از کجا معلوم حالا هم اشتباه نمی 
کنید. اگر مردم احساس کنند چون روحانی وضع خوبی ندارد، 
شما خرجتان را جدا می کنید، شما را به »نامردی« هم متهم 

خواهند کرد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: دولت هم اگر 
بخواهد از این دسته انتقاد کند همچنان که برخی از آقایان این 
کار را می کنند باز هم به ضرر هر دو طرف است. بهرحال چنانچه 
گفتم بخش عمده ای از مشکلات موجود، محصول سیاست ها و 
عملکردهای ماجراجویانه در داخل و خارج کشور، مخالفت ها با 
برجام و تصویب FATF و ... است که به ترامپ جرات نقض یک 

معاهده بین المللی را می دهد. 
نبوی تاکید کرد: اصلاح طلبان و اصولگرایان میانه رو و دولت، 
باید به جای متهم کردن یکدیگر، در حد توان این سیاست ها 
و عملکردهای ماجراجویانه را برای مردم تشریح کنند، شاید 
که بازدارنده هم باشد. آنهایی که مسبب وضعیت موجود کشور 
هستند، برجام را خیانت دانستند! این چه خیانتی به کشور است 

که آمریکا هم آن را خیانت به منافع خود می داند؟!

بهزاد نبوی 

جدایی اصلاح طلبان از دولت گل به خودی است

»حسـین کنعانی مقدم« فعال سیاسـی، دهه 
پنجم انقلاب را دهه عدالت و پیشـرفت دانسـت 
و گفت: در این دهه کشـور باید در حوزه مسـایل 
اقتصادی شـتاب بیشـتری پیدا کند و در مسایل 
سیاسـی نیز تغییرات اساسی در ساختارها انجام 
شـود تا شـاهد کارآمدی بیشـتر نظـام در عرصه 

های مختلف باشیم.
22 بهمـن 1397 خورشـیدی درسـت 40 
انقـلاب اسـلامی گذشـت و  از پیـروزی  سـال 
صبـح روز 23 بهمـن، کشـور وارد دهـه پنجم از 
انقـلاب شـد. حال این پرسـش مطرح می شـود 
کـه بـا ورود بـه این دهـه چه چیـزی مهمترین 
اولویت اسـت؟ هر فردی که بخشـی از مسوولیت 
حرکـت چرخ هـای این کشـور را به عهـده دارد 
چـه چیـزی مـی توانـد مهمتریـن دغدغـه اش 
باشـد؟ و بـه طـور کلی مهمترین مسـاله کشـور 
در آغـاز ایـن دهه چیسـت؟ اینها پرسـش هایی 
اسـت کـه هر کـدام از این افـراد بایـد از خودش 
بپرسـد تا در هـر جایگاهی که ایسـتاده خودش 

را در برابـر ایـن مـردم مسـوول بداند.
بنابرایـن اکنون ضروری اسـت ارزیابی دقیقی 
بـه لحـاظ روندهـا و سـاز وکارهـا و سیاسـت ها 
بـه عمـل آیـد تـا اولویت هـا بـرای آینـده نظـام 
روشـن شـود؛ اولویـت هایـی کـه بعضـی از آنها 
بـه عنـوان دغدغـه روزمـره مـردم تبدیل شـده 
است.پژوهشـگر گـروه اطـلاع رسـانی ایرنـا در 
خصـوص ایـن اولویـت هـا کـه در دهـه پنجـم 
انقلاب اسـلامی می بایسـت به آن توجه داشـت 
بـا »حسـین کنعانـی مقـدم« فعـال سیاسـی و 
دبیرکل حزب سـبز ایران به گفـت وگو پرداخته 

است.
-متن گفت وگو را در ادامه می خوانیم.

* اکنـون کشـور وارد دهـه پنجـم از 
پیـروزی انقـلاب اسـلامی شـده اسـت. 
مهمتریـن اولویـت هـای نظـام در قبـال 
مـردم چیسـت و در چه حـوزه هایی باید 

پیـدا کند؟  تحقـق 
کشـور در 40 سـال گذشـته توانسـته اسـت 
بـا ایجـاد سـاختارها و نهادهـای لازم بـه بلـوغ و 
رُشـد دسـت پیدا کند. از این رو بـا تحقق آرمان 
هـای انقـلاب اسـلامی وارد دهـه پنجـم انقلاب 
شـده اسـت؛ دهـه ای که مـی بایسـت کارآمدی 
نظـام بـه مـردم ارایه شـود چراکـه از طـرف آنها 

مـورد قضـاوت قرار خواهیم گرفـت. بنابراین باید 
در ابعـاد مختلف اقتصادی، سیاسـی، اجتماعی و 

فرهنگـی این مهـم تحقق پیـدا کند.
* شـما یکـی از مهمتریـن اولویـت ها 
را حـوزه اقتصـاد دانسـتید. ایـن موضوع 

چگونـه عملـی می شـود؟
بـه لحـاظ اقتصـادی مـردم توقـع دارنـد که 
پنـج، هشـت در کارنامـه دولت مشـاهده کنند؛ 
یعنـی اینکـه آنهـا ایـن انتظـار دارند کـه دولت، 
آمـار خـود را در حـوزه هـای مختلـف بـا عـدد 
هشـت مطابقت دهد. نخسـت اینکه کشـور باید 
در رونـق اقتصـادی سـالیانه هشـت درصـد نرخ 
رشـد را تجربـه کند. دوم اینکه نـرخ بیکاری می 
بایسـت به زیر هشـت درصـد کاهش پیـدا کند 
و سـوم اینکـه نـرخ تـورم بـه زیر هشـت درصد 
برسـد. چهارمین آمـار اینکه نرخ سـرمایه گذاری 
خارجـی هـم حداقل هشـت درصـد باشـد و در 
آخـر نرخ سـود بانکـی حداکثر به هشـت درصد 
برسـد. بنابرایـن مـردم این شـاخص  هـا را مورد 
قضـاوت قـرار خواهنـد داد و بـا توجه بـه حضور 
گسـترده خود در40 سـالگی انقلاب اسـلامی از 
دولـت ایـن توقـع را دارند کـه موانع رسـیدن به 

ایـن آمارهـا را برطـرف کند.
* یعنـی اعتقـاد دارید که این سـطح از 
مسـایل اقتصـادی که به آن اشـاره شـد، 
نیازهایـی اسـت که مـردم حـق دارند به 

برسند؟ آن 

و  عدالـت  انقـلاب دهـه  پنجـم  بلـه. دهـه 
پیشـرفت اسـت. بنابراین مردم بایـد در خصوص 
مسـایل اقتصـادی به صـورت ملمـوس حاضر و 
ناظـر باشـند و میـوه شـیرین 40 سـال صبـر و 
تحمـل را کـه در درون آن جنگ، بحران، تحریم 
و ... بـوده اسـت، بچشـند. اگـر ایـن عـدد پنج و 
هشـت را کـه بنـده بـه آن اشـاره کـردم، در هم 
ضـرب کنیم و عدد 40 را به مناسـبت چهلمین 
سـال پیـروزی انقلاب اسـلامی در نظـر بگیریم، 
مـی تـوان اینگونـه گفـت کـه اینهـا حداقـل 
خواسـته هـای مـردم اسـت و ایـن توقـع وجود 
دارد کـه در دهـه پنجـم پس از پیـروزی انقلاب 
اسـلامی، کشـور در خصوص پیشـرفت در حوزه 
مسـایل اقتصادی شـتاب بیشـتری پیـدا کند و 
شـاهد کارآمـدی بیشـتر نظـام در عرصـه هـای 

مختلف باشـیم.
* ایـن اولویـت هـا در حـوزه اقتصادی 
را حـق مـردم دانسـتید،  کـه شـما آن 

چگونـه عملـی مـی شـود؟
بـه مردم باید شـاخص هایی داده شـود که به 
صـورت مرتـب عملکـرد دولتمـردان را کنترل و 
محاسـبه کننـد و در مـواردی نیز مـورد مواخذه 
قـرار دهنـد. نمی توان از عدالت، توسـعه و رشـد 
صحسـخن گفت اما در عمل شـاهد این باشـیم 
کـه روز بـه روز آسـیب هـای اجتماعـی افزایش 
پیـدا کنـد. بنابراین شـاخص هـای فسـاد را باید 
رم های بیـن المللی کاهـش داد، از این  برپایـه نُـ

رو دولـت و مـردم بایـد دسـت در دسـت هـم 
بدهنـد تـا اینگونـه مشـکلات از میان برداشـته 
شـود زیـرا زیبنـده ایـن نوع انقـلاب اسـلامی و 
حضور گسـترده مردم نیسـت که شـاخص های 

فسـاد در رتبـه بالایی قرار داشـته باشـد.
* بـه نظـر شـما در حـوزه سیاسـی در 
آغـاز دهـه پنجـم انقـلاب اسـلامی چـه 

اولویـت هایـی وجـود دارد؟
در حـوزه سیاسـی بایـد تغییرات اساسـی در 
سـاختار هـا انجـام شـود؛ بحـث نظام ریاسـتی، 
پارلمانـی، حزبـی، ولایـی و دیگر نظـام هایی که 
مطـرح اسـت باید تعییـن تکلیف شـود و بر پایه 
آن نـوع نظـام و قوانیـن کشـور شـکل بگیـرد. 
قوانینـی ماننـد قانون انتخابـات، قانـون احزاب و 
... که امروز در کشـور مطرح اسـت باید متناسب 
بـا 10 سـال آینـده مـورد بازنگـری قـرار گیـرد. 
پیشـنهادی که مـن به »علـی لاریجانی« رییس 
مجلـس شـورای اسـلامی هـم دادم این بـود که 
مجلـس بایـد به مسـاله تغییـر در سـاختارهای 
بودجه و سـاختارهای انتخاباتی بپـردازد و کُنش 
اینگونـه قوانیـن را نیز بررسـی کند. بـرای نمونه 
قانـون انتخابـات را اصـلاح می کنیـم امـا نمـی 
بینیـم کـه این اصـلاح در جُـرم سیاسـی، قانون 
احـزاب و ... چـه تاثیـری مـی گذارد زیـرا قوانین 
جزیـره ای عمـل می کننـد و هـم افزایـی ندارند.
* اگـر وجود احـزاب را به عنـوان یکی 
از اولویـت هـای دهه پنج انقلاب اسـلامی 
بدانیـم. در این خصـوص چه اقـدام هایی 

بگیرد؟  باید صـورت 
 احـزاب در چهـار دهه که از پیـروزی انقلاب 
اسـلامی گذشـته اسـت بـه انـدازه کافـی رشـد 
پیـدا کـرده انـد. بنابرایـن در دهه پنجـم باید به 
کیفیـت، کارآمـدی و تاثیرگذاری ایـن احزاب در 
شـکل گیری اراده سیاسـی و مشـارکت مردم در 
صحنـه هـای مختلـف پرداخته شـود تـا احزاب 
بتواننـد بـه عنوان پل ارتباطی میـان حاکمیت و 
نظـام قـرار بگیرند، اگر بنا باشـد کـه احزاب تنها 
بـه عنـوان زینـت المجالس عمـل کننـد و آمار 
بدهیـم که حـزب داریـم این کار بـی راهه رفتن 
اسـت. از ایـن رو در دهـه پنجم انقلاب اسـلامی 
هـم احـزاب باید نوعـی جهش را تجربـه کنند و 
هم اینکه موانعی که برسـر راه کیفی شـدن آنها 

وجود دارد، برداشـته شـود.

قـرار بـود بزرگتریـن اجمـاع جهانـی بعـد از جنـگ جهانـی 
دوم باشـد و آمریـکا بـا تمـام آبرویش و بـا پروپاگاندای رسـانه ای 
گسـترده بـه میـدان آمـده بـود تا یـک گام بلند به سـوی پـروژه 
انـزوا و برانـدازی نظـام ایـران بـردارد، کـوه ترامپ اما مـوش زایید 
و آن انزوایـی کـه بـرای ایـران در نظر گرفته بود گریبـان خودش 

گرفت. را 
بیسـت و یکـم دی مـاه بـود کـه مایـک پمپئـو، وزیـر امـور 
خارجـه آمریـکا در مقابل خبرنگاران حاضر شـد تا خبـر برگزاری 
"بزرگتریـن اجمـاع جهانـی" علیـه ایـران در ورشـو را اعـلام و بر 
اسـاس برنامـه ای کـه در ذهن داشـت جهان را علیـه ایران متحد 
کنـد امـا ایـن بار در بر روی پاشـنه دیگری چرخیـد و بیش از هر 

چیـزی به نشسـت انـزوای آمریکا بدل شـد.
پـس از سـر و صداهـای رسـانه ای آمریکایی هـا در هفته هـای 
گذشـته، بالاخره نشسـت دو روزه لهسـتان از چهارشنبه آغاز شد 
امـا ترامـپ و پمپئوحتی فکـرش را هم نمی کردند کـه تا این حد 
منزوی باشـند و حتی متحدان اروپایی شـان به آنها پشـت کنند. 
آمریکا برای برگزاری آبرومند این نشسـت سـنگ تمام گذاشـته 
بـود؛ سـفرهای آماده سـازی و لابی های آشـکار و پنهان، تبلیغات 
گسـترده و حضـور مقامات ارشـد دولـت از وزیـر خارجه گرفته تا 
مایک پنس، معاون رئیس جمهور و جارد کوشـنر، داماد و مشـاور 
ویـژه ترامپ نشـان دهنده میزان اهمیت نشسـت لهسـتان برای 

کاخ سفید بود.
وقتـی معـاون رئیـس جمهـور آمریـکا میزبـان یک نشسـت 
سیاسـی با این گسـتردگی تبلیغـات اسـت، معمـولاً از مدعوین 
انتظـار مـی رود در سـطح مقـام دوم حکومت و یا دسـت کم وزیر 
خارجه خود در نشسـت حاضر شـوند اما در ورشـو از 60 کشـور 
دعوت شـده تقریباً 30 کشـور در سـطح وزیر به لهسـتان رفتند 
کـه قریـب بـه اتفـاق آن 30 کشـور نیـز از کشـورهایی بـا درجه 
اهمیـت پاییـن در سـطح روابـط بین الملـل بـه شـمار می آینـد. 
همـه کشـورهایی که امضایشـان پای سـند برجام اسـت )به جز 
انگلیـس( وزیرخارجـه بـه ایـن نشسـت نفرسـتادند؛ در این بین 
فرانسـه و آلمان از همان ابتدا رسـماً اعلام کردند که وزیر خارجه 
نمی فرسـتند و در سطح نماینده در نشسـت حاضر خواهند شد. 
جرمـی هانـت وزیـر خارجـه انگلیـس هم کـه به لهسـتان رفته 
تاکیـد کـرده کـه تنها برای شـرکت در یک نشسـت حاشـیه ای 
دربـاره یمن راهی ورشـو شـده اسـت. چین هم که بـا بی اعتنایی 
از کنـار داد و بیدادهـای آمریـکا گذشـته و روسـیه نـه تنهـا در 
این نشسـت حاضر نشـد بلکـه از زبـان لاوروف وزیـر خارجه هم 
انتقادهـای تندی علیه این شـوی تبلیغاتی آمریکایی ها کـه آن را 

"نشسـتی از پیش شکسـت خـورده" خواند، مطـرح کرد.
در ایـن بیـن تنهـا کسـانی کـه از نشسـت ورشـو حمایـت 
کرده انـد، همان هایی هسـتند که انتظاری بیـش از این هم از آنها 
نمی رفت. بنیامین نتانیاهو، نخسـت وزیر اسـرائیل یکی از کسانی 

بـوده که از زمان اعلام برگزاری نشسـت توسـط پمپئو بی صبرانه 
منتظـر تشـکیل آن بـوده و بارها به شـکل رسـمی و یـا در قالب 
توئیـت اعلام کرده که در نشسـت حاضر خواهد بود و سـخنرانی 
خـود را بـه ایـران اختصـاص خواهـد داد. امـارات و عربسـتان نیز 
وزیـر خارجـه بـه این نشسـت فرسـتادند. البته در میـان عرب ها 
کشـورهایی مانند قطر، کویـت و عمان هم وزیر خارجه به ورشـو 

فرستاده اند.
نشسـت ورشـو قرار بود ضربـه ای مهلک بر جایـگاه منطقه ای 
و بین المللـی ایـران باشـد اما تنهـا وزن واقعی آمریکا بـرای ایجاد 
کمپین جهانی علیه ایران را به رهبران کاخ سـفید گوشـزد کرد؛ 
رهبرانـی تنهـا تر از همیشـه و سیاسـت خارجـی کـم فروغ تر از 
همیشـه. در ایـن بیـن آنچـه که این سیاسـت خارجی کـم فروغ 
آمریـکا را بیـش از پیـش نمایـان کرده، سـفرهای اخیـر مقامات 
کشـورمان بـه منطقه اسـت که نشـان داده ایران نـه تنها منزوی 
نیسـت بلکـه نقـش و جایـگاه منطقـه ای خـود را پرقدرت تـر از 
همیشـه دنبـال می کنـد؛ سـفر اخیـر محمـد جـواد ظریـف بـه 
لبنـان کـه با اسـتقبال گرم مقامات لبنانـی واقع شـد، دیدار علی 
لاریجانـی از ژاپـن و نشسـت سـران ایـران، روسـیه و ترکیـه در 
سـوچی کـه روز پنجشـنبه  برای پی گیـری حل و فصـل بحران 
سـوریه برگـزار شـد، نـه تنهـا بویـی از انـزوا نمی دهد که نشـان 
می دهـد ایـران می توانـد بـه خوبـی در مقابـل تک های سیاسـی 

آمریـکا پاتک هـای مؤثری پیـاده کند.
شکسـت آمریکا در برگزاری یک نشسـت موفق پیـش از آغاز 
کنفرانـس ورشـو هم آشـکار شـده بود تـا جایی که هـم مقامات 
کاخ سـفید و هم لهسـتان به عنوان میزبانان نشست پس از اینکه 
بـا بازخـورد منفی جامعـه جهانی مواجه شـدند، با مانـور بر روی 
مطالبی چون "برقراری ثبـات در خاورمیانه" و اینکه "ایران محور 
نشسـت ورشـو نیسـت" تلاش کردند انتظارات را از این نشسـت 
کاهـش دهنـد. گفتـه می شـود کـه در پایـان نشسـت ورشـو به 
جای صدور بیانیه رسـمی که نیازمند امضا و موافقت کشـورهای 
شـرکت کننـده با بندهـای مندرج در بیانیه اسـت، قرار اسـت به 
یک سـند که توسـط میزبانـان یعنـی آمریکا و لهسـتان تنظیم 

شـده، اکتفا شـود شـاید بار این شکسـت سـبک تر شود.
کاخ سـفید بر روی نشسـت ورشـو حسـاب ویژه ای بـاز کرده 
بـود؛ بعـد از کش مکش هـای طولانی بـا متحدان اروپایی بر سـر 
برجام، لابی های گسـترده برای ایجاد شـکاف میان ایـران و دیگر 
کشـورها و توطئـه بـرای ایجاد شـکاف در داخـل ایـران، ترامپ و 
تیمـش نشسـت لهسـتان را فرصـت مغتنمـی بـرای پیش بردن 
پروژه براندازی خود می دیدند و یقیناً در این میان شـنیده شـدن 
برخـی صداهـای مخالف و سـازهای ناکوک از داخل ایـران هم در 
ایجـاد چنیـن تصوری بـرای آمریکایی ها بی تأثیر نبوده اسـت که 

وقت آن اسـت با حساسـیت بیشـتری در آن تأمل شـود.

حسین کنعانی مقدم ؛

دهه پنجم انقلاب، دهه عدالت و پیشرفت است 
کوه ترامپ موش زایید 

انزوای بیشتر رهاورد اجلاس ورشو برای آمریکا
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فرمانده انتظامی استان قم خبر داد

کشف 5 کیلوگرم هروئین و دستگیری 2 قاچاقچی
فرمانده انتظامي استان قم از کشف 5 کیلوگرم هروئین و دستگیری 2 قاچاقچی مواد مخدر 
در قم خبر داد.عبدالرضا آقاخانی اظهار کرد: با تلاش مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم 
دو نفر قاچاقچی مواد مخدر شناسایی و دستگیر شدند.یکی از متهمان قصد داشت با یک دستگاه 
خودرو نیسان مقادیری مواد مخدر را از استان البرز به قم منتقل کرده که خودرو مذکور در یکی از 
محورهای مواصلاتی استان شناسایی و با تلاش مأموران متوقف شد.پس از دستگیری نامبرده در 
بازرسی از نیسان 5 کیلوگرم هروئین کشف و در ادامه طی عملیات پلیسی توسط مأموران پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان قم همدست وی نیز شناسایی و دستگیر شد. نهایتاً متهمان به انضمام 

پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

همزمان با ایام مبارک در دهه فجر 
پروژه های شاخص شهرستان شهریار با 
حضور محسنی بندپی استاندار تهران - 
حجت الاسلام مروج امام جمعه شهر 
مجلس  نماینده  محمودی   - اندیشه 
 - فرماندار  طاهری   - اسلامی  شورای 
شهبازیان   - شهردار  نسب  درخشان 
رئیس شورا و سایر مسئولین افتتاح و 

کلنگ زنی شد. 
با  گو  و  درگفت  شهریار  شهردار 
شهرداری  بین  تعامل  به  ما  خبرنگار 
و  کرد  اشاره  شهر  اسلامی  شورای  و 
گفت: خوشبختانه این مجموعه همیشه 
سریعتر  چه  هر  انجام  خصوص  در 
در  خدماتی  و  عمرانی  های  پروژه 
سطح شهر با ما همگام و همسو بوده 
پرتلاش شورای  اعضای  از  دارد  و جا 
اسلامی وهمچنین ازمسئولین استان 
و شهرستان که ما را در جهت تسریع 
انجام امورات شهر یاری نمودند تشکر 
کرده و امید است به همت این عزیزان 

هر چه سریعتر به اهداف و برنامه ها 
این  شهروندان  شایسته  و  درخور  ی 

شهردست پیدا کنیم.
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کلاسه  آموزشگاه 21  افتتاح   -  1
صدف  2  با اعتبار 50/000/000/000 
ریال و مساحت زمین 3000 متر مربع 

و با زیر بنای 3250 متر مربع 

اداری  ساختمان  افتتاح   -  2
اعتبار  با  اندیشه  یک  فاز  شهردرای 
80/000/000/000 ریال و مساحت 
زمین 3500  متر مربع و مساحت 
 4 در  و  مربع  متر   4000 طبقات 

طبقه 
3 - احداث فاز اول پارک هفت باغ 
سلامت اندیشه به مساحت 1 هکتار و با 
اعتبار 15/000/000/000 ریال ومجهز 

به لوازم بازی ونیمکت و ...
مدیریت  سوله  تجهیز   -  4
اعتبار  با  شهریار  شهردرای  بحران 
30/000/000/000 ریال و انواع لوازم 
ستاد بحران از قبیل : چادر ،کانکس،پتو 

،موتور برق و ...
غیر  تقاطعات  زنی  کلنگ   -  5
اعتبار  با  وجهاد  بسیج  همسطح 

430/000/000/000 ریال 
اول  فاز  احداث   زنی  کلنگ   -  6
ساختمان مرکزی شهرداری شهریار با 

اعتبار 200/000/000/000 ریال

با حضور استاندار تهران در دهه فجرصورت گرفت

افتتاح و کلنگ زنی پروژه های شاخص درشهرستان شهریار 

امام جمعه قم گفت: در آغاز گام دوم انقلاب اسلامی و 40 سال ایستادگی در 
برابر دشمن مقام معظم رهبری منشور گام دوم را صادر کردند و ملت ایران، دولت، 
مسئولان و جوانان باید این منشور و بیان راهبردی و حرکت آفرین را در دستور کار 

قرار دهند. 
آیت الله علیرضا اعرافی ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه  قم گفت: در آغاز گام دوم 
انقلاب اسلامی و 40 سال ایستادگی در برابر دشمن مقام معظم رهبری منشور گام دوم 

را صادر کردند و ملت ایران، دولت، مسئولان و جوانان باید این منشور و بیان راهبردی و 
حرکت آفرین را در دستور کار قرار دهند. 

وی عنوان کرد: مقام معظم رهبری در این منشور توفیقات ملت ایران را برشمردند و 
این توفیقات در حالی به دست آمد که با مانع های زیادی روبه رو بودیم، انقلاب اسلامی 
برخلاف دیگر انقلاب ها که از پای درآمد همچنان ایستاده است و افتخار ما این است که 

پرچم اسلام را به دوش گرفتیم.

آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم: 

مسئولان و مردم منشور راهبردی رهبری را در دستور کار قرار دهند

نیم نگاه

نامحـرمانه
واگذاری بی حساب و کتاب اراضی به موسسات خاص در قم؟!

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه زمین هایی تا وسعت 20 هکتار به 
افراد و نهادهای خاص در استان واگذار شده که نه این مناطق را ساخته و نه پولی برای ساخت 
آن دارند، گفت: در روزهای آینده با این افراد و ادارات نامه نگاری می کنم تا وضعیت زمین ها 
را مشخص کنند و در صورتی که اقدام لازم را انجام ندهند لیست آنها را رسانه ای می کنم. 
احمد امیرآبادی فراهانی روز پنجشنبه در جلسه ستاد بازآفرینی پایداری شهری با حضور محمد 
اسلامی وزیر راه و شهرسازی درسالن امام جواد)ع( استانداری قم، افزود: قراردادهای این زمینها 
غیرمنصفانه نوشته شده و بر اساس آن تا 20 سال به آنها برای ساخت مهلت داد شده که این 
زمین ها را بسازند و این در حالی است که جوانان قم با نبود زمین برای ساخت خانه مواجه 
هستند.وی با بیان اینکه مناطق غیربرخوردار درقم وجود دارد ولی زمین دولتی در این مناطق 
وجود ندارد گفت: زمینی در اختیار شهرداری باید قرار گیرد تا به عنوان معوض برای بازآفرینی 
بافت های فرسوده استفاده شود. وی در بخش دیگری از سخنان خود با انتقاد از عملکرد راه آهن 
قم به دلیل جلوگیری از جمع آوری راه آهن درون شهری گفت: لازم است راه آهن از داخل 

شهر جمع آوری شود، ولی راه آهن اجازه نمی دهد که دراین زمینه باید تصمیمی اتخاذ گردد.

خبرِ خوش به دارندگان سهام عدالت
رئیس کل سازمان خصوصی سازی با بیان این که تلاش می کنیم تا پایان سال سود سهام 
عدالت سال مالی ۹6 شرکتهای سرمایه پذیر را به حساب سایر مشمولان واریز کنیم گفت: 
برای یک میلیون تومان سهام عدالت 1۷5 هزار تومان سود پرداخت می شود.پوری حسینی 
در گفتگو با رادیو گفت: 4۹ میلیون و 226 هزار و 1۹3 نفر افرادی می باشند که ثبت نام شده 
قطعی سهام عدالت هستند که البته از این تعداد، بالای 2 میلیون نفر پس از قطعیت ثبت نام 
سهام عدالت فوت کرده اند و در حال حاضر حدود 4۷ میلیون نفر از جمعیت کشور دارای سهام 
عدالت هستند.رئیس کل سازمان خصوصی سازی افزود: به دلیل این که کسانی که فوت کرده 
اند کماکان سهامدار سهام عدالت هستند و ورثه آنها نیز حق دارند از سهام عدالت آنها استفاده 
کنند، بنابراین از نظر ما کماکان 4۹ میلیون و 226 هزار و 1۹3 نفر در کشور مشمول سهام 
عدالت هستند.وی اضافه کرد: در حال حاضر مشمولان سهام عدالت نمی توانند سهام خود را 
خرید و فروش کنند و تا به امروز نیز این امکان فراهم نشده و هنوز ورقه سهام یا واحدهای 
صندوقهای قابل معامله به مشمولان داده نشده است و مردم فقط ثبت نام شده سهام عدالت 
هستند.پوری حسینی ادامه داد: با این وجود ما به صورت مجازی از طرف مشمولان، سهام 
عدالت را مراقبت می کنیم. بر این اساس سود این مشمولان را از شرکتهای سرمایه پذیر 

دریافت کرده و به آنها تقدیم می کنیم.

فرشاد مومنی: صادرکنندگانی که ارز را برنمی گردانند، خائنند
فرشاد مومنی اقتصادددان با تاکید بر بازگشت ارز حاصل از صادرات گفت: با توجه به 
مضمون واقعی صادرات غیرنفتی در شرایط کنونی که یکی از برجسته ترین مصادیق توسعه 
نیافتگی و تحمیل کننده فشارهای معیشتی و پس افتادگی شدید اقتصاد ایران است، این افراد 
قانوناً باید همه آنچه را صادر کرده اند را به کشور وارد کنند در غیر این صورت باید تنبیه های 
سختی در نظر گرفت و شدت این تنبیه ها در شرایطی که کشور زیر فشارهای ناجوانمردانه 
بازگشت تحریم ها است اهمیت بیشتری می یابد. بنابراین ما صمیمانه و مشفقانه به مسئولین 
کشور بگوییم صادراتی که دلارهای آن به کشور باز نمی گردد جز تشدید محرومیت های مردم، 
فلاکت و اشتغال زدایی از کشور چیز دیگری نیست و باید به آن بصورت یک امر خائنانه نگاه 

کرد نه اینکه جایزه داد و منزلت غیرمتعارف تعریف کرد.

علی دایی چرا با تلویزیون آشتی نمی کند؟
علی دایی که هنوز از رفتار تلویزیون با خود درباره دو پرونده مربوط به بازی با پرسپولیس 
در ورزشگاه تختی و البته ماجرای یک مجری تلویزیون رشت در گیلان شاکی است، گفت:یک 
جانبه با آن آقا حرف زدند، ولی وقتی من حکم جلبش را گرفتم چرا چیزی نگفتند؟ چرا دو 
خط زیرنویس نکردند؟ طوری گزارش پخش کردند که من کسی را زدم که همسرم توی خانه 
مدام از من می پرسید؟ علی واقعا زدیش؟ او گلایه های دیگری هم داشت. از اینکه کلی خبر 
منفی درباره کارهایش در زلزله سر پل ذهاب کار کردند، اما یک کلمه نگفتند که او با پول مردم 

چه کار های مثبتی آنجا انجام داده است.

توضیح آیت الله جزایری درباره سفرش به انگلیس
امام جمعه اهواز در واکنش به برخی شایعات که اخیرا درباره سفرش به انگلیس منتشر 
شده بود گفت: قبل از سفر در خطبه های نماز جمعه به مردم اعلام کرده بودم که برای سفر 
تبلیغی به خارج می روم و یک موضوع پنهانی نبود و برنامه سفر تبلیغی از قبل برنامه ریزی 
شده بود و درمانی نبود.آیت الله موسوی جزایری گفت: وقتی به انگلیس رفتم در چند شهر 
سخنرانی کردم، در یکی از شهر های انگلیس به من پیشنهاد شد به علت بیماری که داشتم 
در آنجا هم معاینه شوم، فقط یک بار در مطب پزشک معاینه شدم و اصلًا در هیچ بیمارستانی 
در انگلیس بستری نشدم.آیت الله محمدعلی موسوی جزایری هم اکنون بعنوان نماینده، ولی 
فقیه در استان خوزستان و امام جمعه شهرستان اهواز، نمایندهٔ خوزستان در مجلس خبرگان 

رهبری فعالیت می کند.

کیک و کباب!کاریکاتور

پيمان عليشاهى

شهردارقم :

سال آینده ۴۳ اقدام الکترونیکی 
در شهرقم محقق می شود

شهردار قم گفت: سال آینده در حوزه شهر الکترونیک 18٫5 میلیارد 
تومان اختصاص یافته است.سیدمرتضی سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه در 
حوزه شهر الکترونیک 18٫5 میلیارد تومان اختصاص یافته است، گفت: 
تلاش داریم سال آینده در حوزه الکترونیکی سازی خدمات شهرداری 
گام های بلندی را برداریم.وی مکانیزاسیون خدمات شهری را امری ضروری 
خواند و افزود: طرح ها و پروژه های خوبی در حوزه شهر هوشمند تعریف 
شده و قرار است 43 اقدام الکترونیک در شهر اتفاق افتد که یکی از آنها 
AVL اتوبوسرانی و هوشمندسازی ایستگاه ها است.سقائیان نژاد با تاکید بر 
اینکه شهرداری رویکرد ویژه ای در حوزه هوشمندسازی شهر دارد، اظهار 
کرد: یکی از پروژه هایی که در این زمینه پیگیری می کنیم بحث قم کارت 
است تا مردم بتوانند در قالب آن تمام خدمات مرتبط با شهر و شهرداری 
را با یک حساب مشترک پیگیری و عملیاتی سازند.شهردار قم همچنین 
به تقویت زیباسازی شهر، نورپردازی و نقاشی دیواری در شهر اشاره کرد 
و گفت: مدیریت شهری تمام توان و تلاش خود را به کار گرفته تا بتوانیم 

خدمات مطلوبی را به شهروندان ارائه کنیم.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم :

پل اصلی تقاطع ولیعصر
 بهار 9۸ افتتاح می شود

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: تلاش ما بر این 
است که ابتدای سال ۹8 پل اصلی تقاطع ولیعصر را افتتاح کنیم.

محمدتقی نادعلی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه تقاطع میدان ولیعصر 
اظهار کرد: عملیات عمرانی این پروژه در حال اجرا است و احتمالا به زودی 
محدودیت ترافیکی را به ناچار در میدان اجرا خواهیم کرد.وی با بیان اینکه 
پس از تعطیلات 22 بهمن انسداد میدان صورت گرفت و تا قبل از نوروز 
بازگشایی میدان انجام خواهد شد، تصریح کرد: تلاش ما بر این است که 
ابتدای سال ۹8 پل اصلی را افتتاح کنیم.مدیرعامل سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم با بیان اینکه این پروژه در سه سطح شامل یک پل اصلی، یک 
پل جهتی و سطح اصلی میدان اجرایی می شود، تصریح کرد: در حال حاضر 
بخش زیادی از عرشه و پایه های پل اصلی اجرا شده و بخشی از پایه های پل 

جهتی نیز با ایجاد محدودیت های ترافیکی احداث شده است.
وی اذعان کرد: تلاش مدیریت شهری با توجه به حجم عظیم عملیات 
عمرانی این پروژه بر این است که تا نیمه نخست سال ۹8 آن را به طور کامل 

در اختیار مردم قرار دهد.

مدیر ساخت توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی قم  خبرداد

بهره برداری از طرح بهسازی
 و اصلاح سه راهی ونارچ قم 

طرح بهسازی و اصلاح سه راهی ونارچ قم و پل راه آهن طی مراسمی 
با حضور وزیر راه و شهرسازی، استاندار و امیرآبادی فراهانی نماینده قم در 

مجلس عصر پنجشنبه به بهره برداری رسید. 
مدیر ساخت توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی قم در حاشیه این 
آیین در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: این طرح با هدف بهسازی و 
اصلاح سه راهی پرحادثه ونارچ در محور قم - نیزار طی مدت 18 ماه و با 
اعتبار 80 میلیارد ریال اجرا شده است.مهدی فراهانی همچنین طول این 
محور با احتساب دوربرگردان رمپ ورودی و خروجی را سه هزار و 500 متر 
دانست و افزود: متوسط عرض آسفالت محور یاد شده نیز ۹٫80 متر است.

وی اضافه کرد: احداث یک دهانه پل بزرگ واقع بر روی خط راه آهن با 
عرض دهانه 13٫۷0 متر و ارتفاع ۷٫15 متر از روی ریل راه آهن و یک رمپ 
ورودی از نیزار به ونارچ و یک رمپ خروجی از ونارچ به قم نیز از مشخصه 
های این طرح می باشد.وی در تبیین  مزایای این طرح حذف نقاط حادثه 
خیز و کاهش حوادث جاده ای و سوانح راهنمایی رانندگی، تسهیل در 
ترافیک عبوری را از جمله آن ذکر کرد و یادآور شد: اصلاح و ایمن نمودن 
محور قم - نیزار و دسترسی های محلی در محدوده سه راهی ونارچ و 
تکمیل روشنایی سه راهی ونارچ از دیگر مزایا و محاسن آن به شمار می آید.

فراهانی بیان داشت: پل جدید راه آهن قم نیز به منظور چهار خطه 
کردن جاده قم - نیزار و به موازات پل فعلی احداث شده و به صورت یک 

طرفه و مسیر برگشت نیزار به قم قابل بهره برداری است.

اخبــار

یکی از مراجع تقلید شیعیان بر لزوم 
تسریع در روند احداث فرودگاه قم تأکید 
کرد و گفت: قم موقعیت ویژه ای به لحاظ 
مذهبی، فرهنگی و دینی دارد و سالانه 
میلیون ها نفر از داخل و خارج به این شهر 

سفر می کنند.
آیت الله ناصر مکارم شیرازی در دیدار 
وزیر راه و شهرسازی، مسکن را یکی از 
مهم ترین نیازهای مردم در کشور دانست 
و  زمینه کمک  این  در  و گفت: هرچه 

سرمایه گذاری شود بجاست.
وی بر لزوم توجه به جنبه های دینی 
در ساخت و سازها تأکید کرد و گفت: 
متأسفانه در برخی ساخت و سازها به 
توجه  دینی  و  معنوی  زیرساخت های 
نشده است، هزاران واحد مسکونی در یک 

محل ساخته می شود اما متأسفانه به اندازه 
کافی مسجد و اماکن دینی و فرهنگی 
احداث نشده است. استاد برجسته حوزه، 
سرمایه گذاری در این زمینه را به دست 
اندرکاران وزارت راه و شهرسازی توصیه 
کرد و اظهار داشت: ساخت و سازها باید به 
گونه ای باشد که به لحاظ دینی مشرف بر 
یکدیگر نباشد تا زمینه برای راحتی بیشتر 

ساکنان فراهم شود.
* تأکید بر حفظ معماری ایرانی 

اسلامی
باید جلوی  این که  بر  تأکید  با  وی 
اظهار  شود،  گرفته  غربی  معماری 
و  ساخت  برخی  در  متأسفانه  داشتند: 
سازها مشاهده می شود که طبق روش 
و معماری غربی پیش رفته اند؛ معماری 

ایرانی اسلامی جزو هویت ما است و باید با 
تمام وجود این سنت ها و اصالت ها را حفظ 
کنیم. آیت الله مکارم شیرازی همچنین 
و  حاشیه ای  مناطق  به  توجه  لزوم  بر 
برنامه ریزی لازم برای توجه به این مناطق 
و احداث زیرساخت های دینی و فرهنگی 
تأکید کرد. وی همچنین اظهار داشت: 
به همان اندازه که به ساخت و سازهای 
مناطق  به  باید  می کنید  توجه  شهری 
روستایی نیز توجه داشته باشید تا سبب 

مهاجرت روستائیان به شهرها نشود.
ادامه  در  شیعیان  تقلید  مرجع  این 
بسیاری از ساخت و سازها را بدون توجه 
به نیاز مناطق و ناشی از بی نظمی و نبود 
برج های  گفت:  و  دانست  مدون  برنامه 
اما  می شود  ساخته  شهرها  در  زیادی 

بسیاری از اینها خالی از سکنه است، باید 
دست اندرکاران وزارت راه و شهرسازی و 
دیگر نهادهای دست اندرکاران به میزان 
نیاز مناطق و شهرها توجه کنند و بیش از 

آن اجازه ندهند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
بر لزوم تسریع در روند احداث فرودگاه قم 
تأکید کرد و گفت: قم موقعیت ویژه ای 
به لحاظ مذهبی، فرهنگی و دینی دارد 
و سالانه میلیون ها نفر از داخل و خارج به 

این شهر سفر می کنند.
آیت الله مکارم شیرازی تأکید کرد: 
سرعت بخشی در روند اجرای این پروژه 
که بخش قابل توجهی از آن نیز انجام 
شده، روند عمران و آبادانی قم را سرعت 

خواهد بخشید.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد

لزوم تسریع در احداث فرودگاه قم


